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 Neco  z  h i s t o r i e ˇ
Vlkoš v protektorátu

pokračování z čísla 3/2018

V květnu 1939 byly poprvé nařízeny oslavy Hitlero-
vých narozenin. Ve Vlkoši to ale neznamenalo bouřlivé 
oslavy, nekonaly se ani žádné veřejné proslovy. Povinně 
se ale ve školách musel přečíst projev, který učitelka Her-
mína Tichá obdržela od vyšších úřadů. Cit.: „Že jsme ho 
četli s odporem potichu a rychle, aby žáci přečtené nepo-
chopili, je samozřejmé.“

Prý stejným způsobem se to dělalo i na jiných školách. 
Protektorátní zřízení začalo již od prvních měsíců na-

plňovat znaky autoritářského systému, kdy veškeré dění 
podléhalo přísným kontrolním mechanismům. Téměř vše 
co spojovalo obyvatelstvo s první republikou, muselo být 
odstraňováno. Dokonce v některých městech a obcích to 
došlo tak daleko, že musely vykácet tzv. lípy svobody, 
které byly sázeny v roce 1918 na počest získané Česko-
slovenské samostatnosti. Ve Vlkoši se naštěstí taková 
událost nekonala. 

Násilí na obyvatelstvu začalo ve větší míře po 28. říj-
nu 1939, po sérii protinacistických vystoupení. Německá 
okupační správa si byla vědoma toho, že při trvání války 
bude potřebovat české kvalifikované dělnictvo i ostat-
ní obyvatelstvo pro své dobyvačné cíle. Hned v prvním 
roce okupace byli získáváni pracující na práci. Brzy se 
počáteční dobrovolné nábory změnily v nucené odvody 
českých občanů do „Říše“, přičemž se podmínky neustá-
le zhoršovaly. Celkem bylo v Německu totálně nasazeno 
zhruba 650 000 Čechů. Nucené práce do Německa se tý-
kaly i občanů Vlkoše. Nechtěli, ale museli. Mnozí z nich 
hledali způsoby jak nařízení obejít, předstírali nemoc 
a pokud se již na nucené práce dostali, přemýšleli jak 
pobyt v Německu zkrátit. Například Josef Nenutil (nar. 
1925), syn strojního topiče ČSD ve výslužbě, byl hned po 
vyučení nasazen na nucené práce. Prý tam prožíval „trud-
né dny“, kdy doba tam strávená, se mu zdála nekonečná, 
nemohl se dočkat konce. Dne 10. dubna 1945 sám utekl 
a na vlastní pěst se mu podařilo dostat domů. Tento 
příběh měl šťastný konec na rozdíl od dalšího vlkošského 
občana Josefa Bednaříka, který byl při útěku domů zastře-
len německým vojákem. 

Dne 1. října 1939 byly ve Vlkoši zavedeny lístky na 
potraviny a mýdlo. Lidé se začali houfně zásobit všemož-
nými potravinami a také látkami a obuví. Velmi dobře si 
pamatovali, jak za první světové války byl všeho nedosta-
tek. Omezení pokračovala dál, 1. prosince zavedla nová 
správa lístky na uhlí a 15, téhož měsíce, šatenky. To zapří-
činilo nové zásobení topivem i textilem. Obchody vypro-
daly téměř vše i to, co roky si nikdo nekoupil. 

Obavy byly oprávněné, brzy začali obyvatelé pociťo-
vat nedostatek, více ve městech než na venkově. Proto 
lidé z města začali jezdit na vesnice, nevyjímaje Vlko-
še a začali obnovovat stará obchodní přátelství navázaná 
také v době nedostatku, za první světové války. 

Po zavření vysokých škol se postupně začal omezo-
vat i počet studentů na gymnáziích a základní školství 
prošlo podstatnou proměnou. Kulturní život byl podřízen 
zájmům německé propagandy, vše podléhalo přísné cen-
zuře včetně vydávání tiskovin. Mnoho knih i hudebních 
děl se dostalo na index zakázané kultury. V obci Vlkoš 
byla kulturní činnost také významně omezena. Mohly se 
pořádat jen divadelní představení a přednášky, převážně 
se zemědělskou tématikou. Povolené bylo přísně kont-
rolováno. I přes chudé kulturní vyžití se scházelo velké 
množství lidí, možná právě proto. Byla to jediná možnost, 
jak se mohli občané ve větším počtu scházet, protože 
shromáždění byla zakázána. 

Na jedno nařízení navazovalo druhé a procházelo vše-
mi strukturami společnosti.  Zvláště citelně vnímalo ves-
nické obyvatelstvo povinné dodávky potravin vykupova-
né za nízké ceny. Začal kvést černý trh, na kterém se ceny 
pohybovaly několikanásobně výše, než bylo stanoveno. 

Například v lednu 1940 vyšlo nařízení o povinné do-
dávce mléka, což občané Vlkoše chápali jako podporu 
okupantům. Nesli to těžce, jelikož za mléko dostávali 
velmi málo (od 1,80 K do 2, 0 K/litr), přičemž cena na 
černém trhu se pohybovala od 15K/l a později i několi-
kanásobně více. A to ještě k tomu Němci dostávali větší 
dávky mléka a másla, včetně zvláštních potravinových 
lístků a mimořádných přídělů. 

Ve stejném roce byla nařízena povinná dodávka vajec, 
která se shromažďovala v sokolovně. Pravidelně do obce 
jezdili kontroloři, kontrolující počet nosnic u každého 
hospodáře. Kdo měl více nosnic než uváděl, byl trestán 
vysokou peněžní pokutou. Většinou se po obci zpráva o kon-
trole nosnic velmi rychle rozšířila a často docházelo k situacím, 
že hospodyňky na poslední chvíli strkaly křičící a vzpíra-
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Projevy odporu proti 
komunistickému režimu

Události z února 1948 stály u zrodu komunistického 
režimu v naší republice. Demokratické tradice z předcho-
zího vývoje, a zvláště z první republiky, byly pro komu-
nisty hrozbou. Proto bylo jejich snahou potlačovat projevy 
nesouhlasu, nespokojenosti a jiné názory na uspořádání 
společnosti. Tato nespokojenost měla různé podoby, její 
aktéři pocházeli z různých vrstev společnosti.

František Žák, svobodný holičský tovaryš v Žalko-
vicích, který žil s družkou a jejími třemi dětmi, se dne 
27. května 1949 vracel na kole z Přerova, kde na nádraží 
vypil tři čtvrtky kořalky. Při zpáteční jízdě se zastavil v 
Kanovsku v hostinci Beseda na pivo. Do hostince přišel 
asi o 21. hodině, postavil se k výčepu a poručil si ½ dcl 
likéru a sifon. V místnosti sedělo několik mladíků za 
stolem. Do hostince přišli dva členové KSČ, kteří konali 
v obci hlídku. S jedním z nich navázal Žák hovor týkající 
se projevu Rudolfa Slánského, tajemníka strany, na IX. 
sjezdu KSČ a řekl, že jej těší, že Slánský nabádal ke spo-
lupráci s ostatními stranami. Podle své výpovědi Žák také 
řekl: „…komu se u nás nelíbí, ať si vezme kufr a jde pryč, 
tam mu bude dobře“. 

Člen KSČ se následujícího dne obrátil na velitelství 
stanice Národní bezpečnosti v Horní Moštěnici, kde udá-

lost oznámil vrchnímu strážmistru Františku Malantovi. 
Z jeho výpovědi vyplynulo, že po 21. hodině se zastavi-
li v hostinci Beseda. Zde působil jako správce František 
Drozdek, který pracoval spolu s ním v závodě (myšlena 
bývalá Daňkova firma, tehdy součást Přerovských strojí-
ren). Když přišel do hostince, postavil se k výčepu, aby si 
poručil něco k pití. Tu stál neznámý muž, který se s ním 
dal ihned do řeči a vzpomněl projev tajemníka strany Ru-
dolfa Slánského z IX. sjezdu strany. Neznámý muž zpo-
čátku řeč schvaloval v tom smyslu, že tajemník Slánský 
přiznal sebekritiku strany. Při tom navazoval na poměry v 
Žalkovicích. Následně řekl: „Jaká je to demokracie, když 
dnes Němci dostávají šatenky a on jako Čech ji nedostal. 
Za Protektorátu, když Nám Němci vládli, šatenku dostal. 
Komunistům leze sláma z řiti, verbují ku spolupráci, na 
spolupráci se jim vysere, stejně to dlouho trvat nebude, že 
si potom vezmou kufry, a když se jim líbí v Rusku, že tam 
všichni pojedou.“

Svědek napomenul neznámého muže, aby podobné 
výroky proti KSČ a proti státu neužíval, načež odešel z 
hostince. Za nějakou chvíli vyšel z hostince také neznámý 
muž, sedl na jízdní kolo a odejel směrem na Žalkovice.

Vrchní strážmistr Malanta provedl další výslechy 
svědků, samozřejmě také Františka Žáka, který uvedl, že 
se nepamatuje, co v hostinci řekl proti komunistům a proti 
SSSR, neboť byl v podnapilém stavu. Pokud se však pa-
matoval, žádný protistátní výrok neučinil.

jící se drůbež do pytlů, aby je schovaly. Zpočátku nebyly 
kontroly tak přísné. Kronikářka zapsala, že jednou šli dva 
kontroloři po Ovesné straně a slyšeli hrozný křik kohoutů. 
Jeden z nich prý poznamenal: „Musíme už jít, je mi líto 
těch kohoutů, křičí, že jim pozavírali všechny slepice.“ 
Během války kontroly zesílily a byly daleko důslednější, 
potom již bylo nebezpečné chovat slepice na černo. Pro-
tektorátní úřady také v roce 1940 nařídily povinný odvod 
koní pro vojenské účely. 

Velmi brzy nastal nedostatek všeho, zvláště potravin. 
Peníze ztrácely hodnotu, za všechno se platilo stále více. 
Například 1kg mouky bylo stanoveno na 20K (1939), na 
černém trhu stálo  60K (1941) a dosáhlo až 150K (1945), 
1kg sádla bylo stanoveno na 19K (1939), na černém trhu 
200K (1941) a dosáhlo až 1800K (1945), 1kg cukru stano-
veno na 8K (1939), na černém trhu 125K (1941) a dosáhlo 
až 400K (1945), 1kg zrnkové kávy bylo stanoveno na 20K 
(1939), na černém trhu 700K (1941) a dosáhlo až 1200K 
(1945). U zmíněného mléka to bylo pod rukou 15K a poz-
ději několikanásobně více, zrovna tak u vajec (zpočátku 
8 až10K), masa (zpočátku 200-300K). Boty stály 1.000 – 

1500K, látky na šaty 1000K za metr. Pro srovnání, dobře 
situovaný vedoucí pracovník bral v roce 1940 kolem 
3.000,- K, úředník, či běžný zaměstnanec o polovinu 
méně, dělníci ještě méně.

Postupem času byly příděly potravin snižovány, a ceny 
na černém trhu se vyšplhaly závratným tempem nahoru 
(během 6 let u některého zboží i o 2000 %).

Peníze ztrácely hodnotu a více než černý obchod kvetl 
obchod výměnný. Lidé z města přicházeli na venkov a za 
prádlo a šaty dostávali potraviny, které velmi těžce dopra-
vovaly do měst, protože všude byly kontroly. Na silnicích, 
ve vlacích, při východu z nádraží a jinde. Zboží jim mohlo 
být kdykoliv zabaveno.

Přitom propaganda fungovala na plné obrátky, obča-
nům stále bylo připomínáno, jak se jim ve Velkoněmecké 
říši žije dobře a proto má náš národ přinášet také nějaké 
oběti, které jsou velmi malé v porovnání k obětem, které 
přináší hrdinná armáda německá, pro ozdravění Evropy. 

Mgr. Petr Hlavačka
pokračování příště

d
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Dne 3. června 1949 odeslal vrchní strážmistr Malanta 
výsledek svého šetření Státní prokuratuře v Přerově, kte-
rá následně sepsala obžalobu 11. července 1949. Okresní 
soud v Přerově rozhodl dne 19. července 1949 po pro-
vedeném hlavním přelíčení, že obžalovaný František Žák 
je vinen přečinem pobuřování proti republice, přečinem 
šíření poplašné zprávy a přečinem popuzování, za což byl 
odsouzen k trestu dva měsíce tuhého vězení nepodmíně-
ně, zostřeného tvrdým ložem čtrnáctidenně a k náhradě 
nákladů trestního řízení. 

Krajský soud v Olomouci, jako soud odvolací uznal 
po veřejném ústním líčení 7. října 1949 v trestní věci proti 
Františku Žákovi, že odvolání obžalovaného do výroku 

o vině a trestu se zamítá, odvolání veřejného žalobce do 
výroku o trestu se vyhovuje a trest obžalovanému ulože-
ný se zvyšuje na tři měsíce tuhého vězení. František Žák 
požádal o odložení trestu, který měl nastoupit vyzváním 
z 25. října 1949 do tří dnů, na dobu po 15. prosinci 1949. 
Výkon trestu nastoupil 28. prosince 1949, propuštěn byl 
28. března 1950. Okresní soud v Přerově rozhodl 22. listo-
padu 1990 v neveřejném zasedání podle zákona č. 119/90 
Sb. o soudní rehabilitaci, že rozsudek ve věci Františka 
Žáka se prohlašuje za zrušený a současně se prohlašují za 
zrušená všechna rozhodnutí obsahově na zrušený rozsu-
dek navazující, a to k datu, kdy byla vydána. 

PhDr. Jiří Lapáček

d
Bitva čtyř králů na Hané 

Nedočtete se o ní v žádném dějepise. Odehrála se 14 
let po bitvě tří císařů. Ani vojenští historikové nikdy nehod-
notili její průběh, který postrádal jakékoli strategie. Po bitvě 
nebylo vítězů ani poražených, Byli jen mrtví a ranění.

Byla to bitva bez vypovězeného nepřátelství, které 
však trvalo léta, bitva bez mobilizačních rozkazů a jiných 
formalit, a přece skončila jako všechny jiné – smutkem 
a bolestí na venkovských hřbitovech. Klidná, rozvážná 
Haná vzdor všem svým příslovečným vlastnostem obrá-
tila folklor naruby tak dokonale, že dnes už ani nevíme, 
že svatodušní jízda králů bývala každoroční slavností i na 
žírné Hané.

Honění krále – jak se na Hané říkalo – se zachovalo 
až dosud na Slovácku. Průběh slavnosti  býval obdob-
ný i v okolí Přerova. Vyšňoření mládenci na opentlených 
koních projížděli vesnicí o druhém svátečním dnu hned po 
poledni. Vpředu dva královi heraldi na bujných vranících 
a za nimi jel král na bílém koni, jinich ozdobený pentlermi 
a květinami – král. Kolem sebe měl tělesnou stráž – statné 
junáky na dobrých koních. Měli vytasené kordy a krátké 
pušky. Za nimi v řadě cválali mladíci na okrášlených ko-
ních ve veselé náladě za zpěvu a křiku mávali kordy, puš-
kami nebo holemi. Za průvodem jel na voze „žid“, který 
vybíral dárky – koláče, vejce, uzené maso a různé pití, 
z čehož si pak vystrojili hostinu. Při vybírání dárků měli 
chlapci různá, místně upravená říkání jako př. Ve Vlkoši: 

  „Dejte nám klobásu,
                   co sa s ní devětkrát opášu
            a podesáté koníčka vraného podepřu“.
Po odbyté hostině, někdy ještě před ní, zajížděli chlapi 

do sousedních vsí, kde se pokoušeli zajmout místního krá-
le a pak za něho žádali výkupné.

O svatodušním pondělí roku 1819 probíhala slavnost 
honění krále jako obvykle. Hospodáři posedávali na zá-
praží svých gruntů a to se zálibou, jinde se závistí pro-
hlíželi předváděné koně. Panímámy zase obdivovaly krásu 
vesnických synků, zvláště toho svého, a čím větší byla je-
jich spokojenost, tím větší byly výslužka. Posedali u vrat na 
připravené lavice. Vzpomínali na své jízdy a byli spokoje-
ni, že mladí udržují staré, krásné zvyky, jak tomu bylo za 
jejich mladých let.

Avšak ve čtyřech obcích se již během průvodu něco 
dělo, co ušlo pozornosti všech přihlížejících. A když 
kolem páté hodiny se táhla dlouhá řada jezdců od Hor-
ní Moštěnice cestou do Lověšic, bylo to považováno za 
obvyklou honičku cizího krále. Šlo však o předem dohod-
nutou spojeneckou smlouvu proti dvěma dalším soused-
ním vsím. A tak i z Bochoře a Šířavy (část Přerova) táhly 
slavnostní průvody k lověšíckým pastvinám, kde již stáli 
jejich protivníci v rozvinutém šiku připraveni k boji. 

Přece jen došlo k formálnímu vyjednávání. Heroldi 
čtyř králů se jako parlamentáři sjeli uprostřed luk a žádali 
dobrovolné vydání králů. Po zcela bezvýsledném jednání 
se vrátili ke svým druhům, aby je informovali.

Rozkurážení mladíci považovali jednání za zbytečné. 
Chtěli své protivníky pokořit. Vtom dal někdo zname-
ní k boji. Zahoukla rána, druhá, třetí a pak se hromadně 
šiky rozjely a narazili na sebe v divokém letu jako dravci. 
Vzduchem zahvízdaly nože, houkaly rány, na hlavy nepřá-
tel dopadaly těžké hole. Oba nepřátelské sbory vytvořily 
najednou hromadu živých těl, které se stále více zužovala. 
Bitevní vřava se rozléhala podvečerním tichem, a pokud 
zalehla až do některých chalup, nebyla schopna přinést 
obraz právě probíhající tragedie. Bitva netrvala dlouho 
– již po několika minutách pobíhali pastvinami koně bez 
jezdců. Potom z houfu vyrazili čtyři mladíci, čtyři králo-
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vé, jeden z nich zraněný, zakrvácený, všichni bez ozdob 
a rozedraní. Podařilo se jim probít a uniknout z bitevní-
ho pole. Když ostatní zpozorovali útěk králů, snažili se 
prchající dohonit, aby svému králi poskytli ochranu a ne-
přátelského zajali. Tím byl vlastní boj ukončen a nastalo 
pravé honění králů. Ne všichni však pronásledovali krále. 
Bylo už málo těch, kdo byli ještě schopni udržet se na 
koních. Na bojišti zůstalo ležet 8 mrtvých a dvacet těžce 
raněných. Že bylo krutě bojováno, dosvědčuje kronikář v 
zápisu o deseti nezraněných, z těžce zraněných ještě dal-
ších 5 zemřelo. 

Zpráva o krvavé bitvě čtyř hanáckých králů na lo-
věšických lukách vyvolalo rozruch a přiměla tehdejší 
vrchnostenské úřady k zákroku. Od té doby bylo přísně 
zakázáno provázet krále s tasenou šavlí a další omezení 
vedlo nakonec k tomu, že od tohoto zvyku bylo postupně 

v obcích opuštěno, že na Hané zanikla úplně.                   
(Článek z novin Lidová demokracie, květen-červen 1973).

Poznámka:
Kronikář obce Skoronice Vojtěch Holcman, od něhož 

je článek „Králové jedou“ jako příloha dokumentárních 
výstřižků číslo 347, dokazuje, že je pravděpodobné, že se 
této bitky zúčastnila i chasa z Vlkoše. O bitce je zápis i v 
kronice obce Horní Moštěnice, který zpracoval moštěn-
ský občan, ale vlkošský rodák Metod Daněk, který byl v 
Horní Moštěnici řídícím učitelem a kronikářem.

U příležitosti 200 let od bitvy čtyř králů 
dodal z Kroniky obce Vlkoš 
do zpravodaje Pavel Sobek

                 

Ze vzpomínek učitele Karla 
Sobka

Vlkošská hanáčtina

U nás v kraji na jih od Přerova pravá hanáčtina už 
nežije, ale přece se tu ozývá. Posuďte sami. Slyšel jsem 
nedávno tento rozhovor:

Laďa: Tož jak to, žes včerá na honě nebyls?
Jenda: Áaale, měl sem inó prácu. Přijel stréc z Chro-

pyně, tak sem mosel byť s ňém. Hlavně se přišel podívať 
k Olšičkám, esli só tam ešče ty vrbový keře, keré tam sadil 
kvůli Vlčkom, dyž ešče pletli košéky. Včil už je po košé-
kách, tak si myslém, že už nebude potřeba ani košékový 
prótí, že už to nikdo nekópí. Ale že už nežije ani žádné 
košékář.

Laďa: Ale já si zas myslém, že teho prótí včil užijó 
enem myslivci. Žije tam spósta bažantů a na honě tam 
práskaly rany jak na manévrách. Ale zas néni žádnýho, 
kdo by to prótí obhospodařoval. Je to tam zarostlý pleve-
lem a kopřivama, takže žádnému se to teho nechce.

Jenda: Tož nevím, kdy zas přijedu.
Laďa: Ale přijeť možeš dycky, ale mosijó přijeť aji 

vaši, už tady dlóho nabyli.
A při přemýšlení nad dnešní hanáčtinou jsem ji srovnal 

s hanáčtinou, které používal Filip Křemela (pseudonym 
Viléma Steinmanna, profesora brněnské Akademie mu-
zických umění) v knize Hanáckó kolajó. Je právě psána 
čistou hanáčtinou. Poslechněte si ji:

„Vebíral se pěkné deň. Po spánko si natahovalo návsi 
svy dlóhy nohe až do saméch rolé, hde meze obilim hr-
bečke chábi a vrbe o říce se sebe střepávale nočni muro 
v skorym slonko.

Teprov semtam belo citit trocho života. Nehde vrzle 
dvirca alebo zapraščele vrata – klaple o ná-   prave kola, 
co v pracho si krájele cesto přes dědino. Z ževéch hlasu 
belo slešet snáď jenom nejakó krávo, hladny prasesko, 
psa e nejakyho veslóželyho kohóta; ti ostatní měle svó rani 
modletbo dávno odbetó.“

Tak se mluvilo i u nás ve Vlkoši. Jenže tyto časy už 
u nás zmizely. Škoda, že rozhlas i televize znají a velebí 
jen Slovácko, a na „Hanó“ se zapomíná.      

 
Troubky a Vlkoš – kdysi
Hanácké vesnice Troubky a Vlkoš se nikdy nedostaly 

do povědomí široké veřejnosti, až teprve velká povodeň 
v roce 1997 roznesla jejich názvy po celé republice.

Ale i v dřívějších dobách obě vesnice o sobě věděly. 
I když je vzdálenost mezi nimi nevelká, vedla však mezi 
poli a lesy a na Hané vzdálenost 8 kilometrů je už velká. 
Ale přece je něco spojovalo. Mládež spolu sváděla soubo-
je v hokeji, v kopané a ve volejbalu, hospodáře spojovalo 
nejen zemědělství, ale zvláště – pytlačení. Ta cesta mezi 
nimi totiž vede mezi poli a trojúhelníkem lesů. Z jižní stra-
ny se tu prostírá les Rasina, ze severní Bochořský les a ze 
západní les Troubecký. To je ideální prostor pro tehdy vel-
mi bohatou zvěř lesní i polní. Čili – vidět tu srnce, bažanty, 
zajíce, koroptve – to byla slast pro oko nimroda. A nimro-
dů tu byla hojnost. Ve Vlkoši i v Troubkách. Však také 
mnohý hospodář při cestě s vozem na pole vždycky měl s 
sebou – flintu. Ale oni ji, tu flintu, vozili i volně na kole, 
vždyť nevíte, kolik je škodných? A co měli dělat, když jim 
bažanti vyzobávali kukuřici či zajíci se pásli v jejich jeteli? 
Co byste dělali vy? Tak vidíte! Oni to dělali také. Práskli 
bažanta či zajíce. A hajný? Kdepak by na ně stačil! Tak se 
nedivte, že se pytlákům dobře dařilo, zvláště v noci.

Tak to jednou několik pytláků z Vlkoše se pustilo na 
čekanou až do Troubeckého lesa, tam byla možnost dostat 
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se i na srnce. V tajnosti a opatrně zalehli na své stanoviště 
a čekali. Ticho. Když chtěli pokračovat k určenému dubu, 
najednou – prásk! - prásk! Náhle je překvapila palba.  Prv-
ní myšlenka - aha, hajní! Co se dalo dělat – pálit na ně 
také a pomalu ustupovat. Občas sami po hajných prásk! - 
prásk! Tak se dostali z dosahu hajných, pak rychle na kola 
a rychle i domů. To víte, že brzy v hospodě a později i po 
dědině se povídalo, co naše hospodáře potkalo na pytlači-
ně a jak je prohnali hajní. 

Netrvalo dlouho a v Přerově byl jarmak. Tehdy to byl 
svátek pro občany z okolních obcí. Někdo tu nakupoval, 
někdo prodával, ale tam se sešli i známí hospodáři a brzy 
zasedli v některé hodpůdce na společné besedě. U piva se 
domlouvaly svatby, hledali se ženiši či nevěsty, mluvilo se 
o polích a dobytku, prostě páté přes deváté. Vlkošáci tehdy 
zasedli v hospodě u Mazáčů (stála nedaleko křižovatky před 
podjezdem), dali si pivo, ale netrvalo dlouho a ve dveřích 
se objevili hospodáři z Troubek. „Tož přisedněte!“ ozval 
se vlkošský Sládeček. Přisedli si a za chvíli při dobrém 

moku, při vínku či slivovici bylo řečí o všem možném. Sa-
mozřejmě převládala řeč o hospodářství, o poli, o dobytku 
a při rozumování přišla řeč i na srnce a bažanty. Tedy na 
pytláky.

Začal ji troubecký Tomášek. „Ále, byli zme se toď 
podívat v lesi, esli rostó huby, a co čert nechtěl, padli na 
nás hajní. Byli zme právě u toho duba, když za šera zme 
uviděli postavy hajnéch. Tož co nám zbévalo. Prásknóť do 
nich a potem cófnóť na kré lesa. To víte, oni po nás taky 
párkrát spustili, ale už zme byli od nich daleko. No, bó-
chalo to tam. Ale nahnali nám!“  „A nebylo to minuló so-
botu?“ ozval se vlkošský Patocha. „Jo, počké! … Ba, máš 
pravdu, bylo to tak!“ odpovídá Tomášek. „Tak to ste byli 
vy? My zme tam byli taky, právě u teho dubu! Šmarjá! 
Tak to zme střílali po sobě?“ divil se Vlkošák. Sousedi se 
smáli, Vlkošáci Troubečákům a Troubečáci Vlkošákům. 
„Hospodo, dé nám po štamprli režné, ať to v dobrém zapi-
jem!“ nevydržel to strejc Štěpánek. 

Pro Vlkošský zpravodaj dodal a upravil Pavel Sobek

Tuhá zima roku 1929
V letošním roce je to přesně 90 let od velmi tuhé zimy, 

na kterou se stále vzpomíná. Zima v letech 1928/1929 byla 
v Evropě nejstudenější zimou 20. století, kdy nad konti-
nent pronikl mrazivý vzduch ze Sibiře. Po vcelku mírném 
prosinci 1928 nastalo po Novém roce extrémní ochlazení, 
které vydrželo až do konce března: 62 dní po sobě nevy-
stoupila teplota nad bod mrazu. 

V Litvínovicích byla 11. února naměřena dosud nej-
nižší oficiálně potvrzená teplota na území České republi-
ky: -42,2 °C. V roce 1929 zamrzlo Baltské moře i kanály 
v Benátkách. Zima způsobila mnoho požárů způsobených 
intenzivním topením i zamrznutím vody v hasičských stří-
kačkách, zničena byla většina ovocných stromů, významně 
také poklesly stavy divoké zvěře. Dalším problémem byly 
velké přívaly sněhu (v centru Prahy 120 cm, na horách přes 
čtyři metry), pod jeho vahou se prolomila mj. 25. února 
střecha Maroldova panoramatu. Byl velký nedostatek uhlí, 
železniční doprava byla paralyzována, takže byla ve druhé 
polovině měsíce února zrušena školní výuka. 

Z internetových zdrojů dodala Simona Prečanová

Článek Jaroslava Pinkavy o tuhé zimě 1929 
z „Hanáckého kalendáře 1999“

V roce 1929 řádila u nás mimořádně krutá zima, 
jaké nebylo pamětníka. První tři dny po novém roce sně-
žilo, pak udeřily i mrazy. Již na Tři krále bylo mínus 

22°C a koncem ledna až 28°C. Ty pokračovaly i v dalším 
měsíci, v noci z 10. na 11. února klesly teploty až na mí-
nus 38°C. A pak pokračovaly mrazy a vánice i v březnu 
a v dubnu, zvláště velká vánice v noci z 6. na 7. března 
navála až metr a půl sněhu. Zamrzly vodovody a studny, 
vlaky na kolejích mívaly až několikahodinové zpoždění. 
Místo jízdy se odhazoval sníh od kolejí. Tak např. 13. 
února první tzv. dělnický vlak od Chornic dojel do Koni-
ce až v osm hodin. V domácnostech se spálilo mnoho dře-
va, kdo neměl dostatečné zásoby, kupoval palivo předra-
žené. Ve škole v Ladíně u Konice se spálilo pro jednu 
učebnu 35q uhlí. V zahradách zmrzlo množství ovocných 
stromů. Na Konicku ve Štarnově 300 a v Ponikvi přes po-
lovinu všech. V lesích zmrzlo mnoho zvěře, hlavně srnčí, 
ptactva. Zima na počátku 1929 však stejně krutě postihla 
i ta místa Hané, kde byli obyvatelé zvyklí přece jen na 
mírnější podnebí. O to však možná překvapivěji a krutěji. 
Chladné byly toho roku i velikonoce: mimořádně studená 
byla noc z velikonoční neděle na pondělí. 

První jarní den přišel sice jakoby 10. dubna, ač po něm 
pak zase sněžilo a mrzlo a opravdu první krásný jarní den 
obšťastnil lidi až 20. dubna, třebaže po něm bylo opět 
chladno. Lidé v nižších polohách se obávali jarních po-
vodní, např. na Malé Hané v Jaroměřicích, ale naštěstí 
tání nebylo náhlé a tak byli uchráněni pohromy. Bohudí-
ky již 70 let od té doby se takový zimní extrém neobjevil 
a doufejme, že nepřijde ani v našich letech.                           

Z vlkošské kroniky dodal Pavel Sobek
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Liturgie Velikonoc ve Vlkoši
DATUM SLAVNOST HODINA
18. 4. Zelený čtvrtek 18:00
19. 4. Velký pátek 18:00
20. 4 Bílá sobota 19:00
21. 4. Slavnost Zmrtvýchvstání Páně   9:30
 Boží hod velikonoční 
22. 4. Pondělí, 2. svátek velikonoční   9:30

Bible a my, má své vítěze i ve 
Vlkoši  

Ve škole se tradičně zapojujeme do dějepisné soutěže 
Bible a my. Už v říjnu jsme soutěž zahájili školním ko-
lem, z něhož vždy jen dva nejúspěšnější soutěžící mohou 
postoupit do dalšího kola. Okresní kolo se konalo v listo-
padu v Hranicích, kam se z naší školy probojovala Eliška 
Kutálková a Emička Kroupová. Obě soutěžily v nejmladší 
kategorii a obsadily první a druhé místo. Bylo vidět, že 
si výborně nastudovaly téma své kategorie, ale že mají 
přehled o Bibli jako takové. V okrese Kroměříž 1. místo 
obsadila Anička Kutálková a všechny tři směly postoupit 
do celostátního kola, které se konalo 22. března v Brně 
na Biskupském gymnáziu. Celostátní kolo mělo několik 
částí. Po přivítání a slavnostním zahájení se zhruba 150 
soutěžících rozdělilo podle věkových kategorií a vyplňo-

vali soutěžní test.
 Při něm šlo 

nejen o správnost, 
ale také o rychlost, 
o postupu rozho-
dovaly vteřiny. Z 
každé kategorie se 
vždy jen šest nej-
lepších dostalo do 
veřejného finále, 
kde se před celým publikem snažili co nejlépe odpovídat 
na záludné otázky moderátorů. V první kategorii se do 
finále dostala Eliška Kutálková a vybojovala zlato a ve 
druhé kategorii se do první šestice probojovala Anička 
Kutálková a obsadila krásné 3. místo. Holkám děkujeme 
za reprezentaci naší obce a blahopřejeme k vítězství. 

Markéta Matlochová

Milé sestry, milí bratři, vážení 
spoluobčané,

Velikonoce jsou svátky netypickými už tím, že ne-
mají pevné datum a každý rok na ně připadne jiný termín. 
A také tím, jak rozdílné postoje k nim lidé zaujímají. 

Patří mezi tzv. pohyblivé svátky. V tom případě se ne-
řídí slunečním kalendářem, ale měsíčním, a tím navazuje-
me trošku na židovskou tradici, a proto Velikonoce jsou 
vždycky po prvním jarním měsíčním úplňku.

Vánoce a Velikonoce jsou naprosto odlišné. Na Vá-
noce oslavujeme narození dítěte, zatímco hlavní témata 
Velikonoc jsou utrpení, bolest, Ježíšova smrt a na závěr 
velikonočního třídenního zmrtvýchvstání. To jsou taková 
trošku nepopulární témata, která dokonce ze svého života 
vytěsňujeme. Rád bych ve zpravodaji občanům a farní-

kům Vlkoše zopakoval slova jednoho kněze, kterými ko-
mentoval prožívání Velikonoc ve své farnosti:

„Přál bych si, abyste se v kostele cítili dobře, setkali se 
tam s pohlazením na srdci a po duši, abyste mohli zapo-
menout na problémy, které nás obklopují. Proto k lidem 
o Velikonocích promlouvám hlavně o tom, jak je důležité, 
abychom opět našli to, co v nás usnulo, zemřelo, anebo se 
dostalo pod povrch. Myslím tím naše přátelské a kamarád-
ské vztahy. A přeji všem, aby z nás, z mrtvých, vstalo to, 
co už v nás možná umřelo, aby v nás ožily hodnoty, krásné 
vztahy. To je totiž pro plnohodnotný život hodně důležité. 
Velikonoce jsou totiž o přechodu ze smrti do života, aby se 
to krásné dostalo z podzemí nahoru, na povrch.“

Láska Zeleného čtvrtka, víra Velkého pátku, naděje 
Bílé soboty a vítězství Velikonoční neděle nechť Vás po-
silní a naplní pokojem a důvěrou.

Krásné a požehnané prožití velikonočních svátků přeje 
P. Mgr. Grzegorz Zych 

 Rímskokatolická farnost
 ˇ
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 rok           částka
 2000        17.320 Kč
 2001        21.037 Kč
 2002        24.003 Kč
 2003        26.156 Kč 
 2004        27.611 Kč
 2005        32.740 Kč
 2006        27.647 Kč
 2007        26.387 Kč
 2008        28.770 Kč
 2009        27.211 Kč
 2010        30.228 Kč

 rok           částka 
 2011        26.954 Kč
 2012        27.394 Kč
 2013        29.116 Kč
 2014        26.851 Kč
 2015        27.985 Kč
 2016        29 373 Kč
 2017        34 500 Kč
 2018        31 054 Kč
 2019        33 200 Kč

 celkem:  555 537 Kč

Výtěžek sbírky ve Vlkoši za jednotlivé roky:

 Beňov  2 19 050 Kč
 Bochoř  7 34 537 Kč
 Brodek 9 28 868 Kč
 Buk 16  620 Kč
 Čechy 1 7 546 Kč
 Císařov 1 12 080 Kč
 Citov 4 15 375 Kč
 Dobrčice 1 5 553 Kč
 Domaželice 1 17 035 Kč
 Dřevohostice 5 34 445 Kč
 Grymov 1 5 642 Kč
 Horní Moštěnice 8 50 478 Kč
 Hradčany 2 10 710 Kč
 Ivaň 3 20 967 Kč
 Klopotovice 1 8 696 Kč
 Kokory 4 29 328 Kč
 Křtomil 2 19 020 Kč
 Lipová 1 11 358 Kč
 Líšná 1 8 870 Kč
 Majetín 10 22 754 Kč
 Nahošovice 1 8 380 Kč

Nelešovice 1 6 369 Kč
Pavlovice 2 22 208 Kč
Podolí 1 7 043 Kč
Přerov 50 169 801 Kč
Přestavlky 1 11 006 Kč
Prosenice 3 22 130 Kč
Radkovy 1 3 472 Kč
Radslavice 3 35 790 Kč
Radvanice 1 8 004 Kč
Řikovice 2 12 930 Kč
Rokytnice 5 28 860 Kč
Stará Ves 4 16 284 Kč
Suchonice 2 9 489 Kč
Sušice 1 11 971 Kč
Tovačov 10 47 764 Kč
Troubky 9 75 804 Kč
Tučín 3 13 547 Kč
Turovice 1 7 201 Kč
Věžky 1 8 651 Kč
Vlkoš 6 33 200 Kč
Želatovice 1 14 100 Kč

Tříkrálová sbírka – Oblastní charita Přerov
VÝTĚŽEK OBLASTNÍ CHARITY PŘEROV činil za rok 2019 celkem 942.636,- Kč

Tříkrálová sbírka 
V letošním ročníku 

Tříkrálové sbírky se u nás 
ve Vlkoši včera podařila 
vybrat částka 33.200,-
Kč. No není to krása? Je 
♥️. Děkujeme všem lidem 

dobré vůle, kteří do sbírky přispěli a také všem, kteří 
se na její organizaci podíleli 

Ludmila Tomancová
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Třída snů

Vděčným námětem pro diskuse žáků 3. ročníku naší 
školy se v posledních týdnech stala třída. Její vzhled, uspo-
řádání, vybavení, ale třeba také způsob výuky.  Co bychom 
v ní mohli změnit již dnes, jakou bychom ji chtěli mít v 
příštím roce, která očekávání dětí by tento školní prostor 
měl naplnit v budoucnu. 

Hlavní pozornost byla cíleně zaměřena na inovaci škol-
ního prostředí z pohledu prostorového uspořádání a vyba-
vení. Děti byly přiměřeně věku seznámeny s prostředím 
Future Classroom Lab, což je ukázkový koncept třídy 
budoucnosti, ve kterém se mísí prvky funkčního řešení 
prostoru s využitím moderních digitálních technologií. 
Všechny byly nadšené nejen samotným konceptem, ale 
i předneseným záměrem, neboť obdobný prostor lze re-

álně zařídit i v našich třídách. Rozhodly se okamžitě – za-
čaly plánovat, domýšlet jednotlivé pracovní zóny, hýřily 
nápady.  Projekt Třídy snů, jak jsme ho společně s třeťáky 
nazvali, se mezitím rozrostl.  

Nejprve jsme do něj zařadili nákup pomůcek ze získa-
ného příspěvku pro práci s nadanými žáky. Ke čtyřem ta-
bletům tak přibyly dva nové notebooky, aktuálně řešíme 
nákup výukového robota pro programování dětí, vhodné 
SW vybavení, a také se nám snad podaří prosadit finanční 
zdroje pro nákup 3D tiskárny.  

„Jak si představuji svoji ideální třídu?“ bylo zase téma 
společné školní slohové práce.  

Odpovědi žáků byly často velmi inspirativní.  Největší sho-
da panovala na relaxačním centru se sedacími vaky a polštářky, 
příručních knihovnách a nové výpočetní technice. O procesu 
realizace Třídy snů budeme průběžně informovat.

Hynek Zatloukal, učitel ZŠ Vlkoš

 Základní a materská skola
Hodina plavání našich 

předškoláčků

Jako každý rok i ten letošní se naše mateřská škola účast-
ní plaveckého výcviku na bazéně v Přerově. Celý kurz je hra-
zen příspěvkem obecního úřadu a také z výdělku každoroční-
ho školního plesu. Děti, většinou předškoláci, absolvují deset 
lekcí výuky plavání. A jak taková lekce plavání probíhá? Ka-
ždá lekce plavání trvá 45 minut. Pod vedením paní učitelky 
probíhá kurz, během kterého se děti rozcvičují a zábavnou 
formou se učí základy plavání. S sebou potřebujeme plavky, 
ručník, šampon, koupací čepici, je možno se vzít i malé ob-
čerstvení. Vše zabalíme do batůžku a můžeme vyrazit! 

Na přerovský bazén nás doveze objednaný autobus až 
skoro před vchod. Všichni ,,hup” do plavek a jdeme do ba-
zénu. Nejdříve se děti rozehřívají ve vodě. Mají za úkol 
lehnout si na okraj bazénu a co nejvíce kopat nožičkami, 
poté přehopsat bazének tam i zpět a následuje skákání do 
vody z okraje bazénu a přitom lovení barevného pěnové-
ho kroužku. Všichni si zopakují základní pojmy, které již 
dobře znají, protože mají za sebou už několik lekcí výcvi-
ku. Například: - domeček – což je místo na schůdkách ve 
vodě, krokodýlek – plazení se jako krokodýl po schodkách 
ve vodě, foukání do vody – trénink nádechu a výdechu, 
zadržení dechu – trénink na potápění pod vodou. Násle-
duje hra ,,Opičí dráha”, kdy paní učitelka nachystá a určí 
trasu jak ve vodě, tak na souši. Jakmile je dochystáno, děti 
vyrážejí na trať. Nejdříve se sklouznou po skluzavce, poté 
proplují obručí potopenou ve vodě, uloví kroužek ze dna 

bazénu a krokodýlkem se přibližují do domečku, ze kte-
rého mohou vyrazit na další kolo dráhy. Opičí dráha za 
námi a nyní následuje trénink na velmi známý plavecký 
způsob KRAUL. Nejdříve si děti vyzkouší točení celými 
pažemi, samozřejmě na souši, paní učitelka vysvětluje, jak 
celý plavecký způsob probíhá. Kopání nožkama již umíme, 
tak hurá pomalinku na to! Nejdříve si vypůjčíme pěnovou 
podložku, která nás bude držet nad vodou a zkoušíme pře-
plavat celý bazének s napnutými pažemi a kopání nohama, 
celkem nám to jde a po chvíli již podložku měníme za pě-
nové pásy a ke kopání ve vodě zkoušíme přidávat i ruce 
a některým dětem se to hodně daří. Děti jsou již celkem 
unavené a následuje ještě práce s pomocnou destičkou, kdy 
si dáme destičku za hlavu, položíme se na vodu a necháme 
se nadnášet vodou (můžeme přidat i kopaní nohama).

A nyní již zbývá posledních pět minut na konci hodiny, 
na kterou se děti těší ze všeho nejvíc. Každé dítě si může 
vypůjčit cokoliv z hraček do vody, nebo jen tak klouzat ze 
skluzavky a hrát si ve vodě – kdy tuhle část mají (alespoň 
Vlkošské děti) NEJRADĚJI.  SPORTU ZDAR!

Lucie Zoubková, učitelka MŠ

ˇ ˇ
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Základní škola a Mateřská škola Vlkoš, příspěvková organizace, Náves 43/7, 751 19 Vlkoš

Poděkování
 

Vážení rodiče a přátelé školy
osobně vám děkuji za vaši účast na 10. školním plese. Ať už jste se účastnili jako:

Velké poděkování patří  Obci Vlkoš za podporu s organizací plesu. 
Pořadatelé – Díky  - perfektně sehraný tým!!!!

Sponzoři – Díky  - super ceny!!!!!
Tanečníci velcí a malí – nádherně jste prezentovali, že tanec je radost!!!

Návštěvníci plesu – Díky skvěle jste se bavili!!!
 Zisk plesu činí neuvěřitelnou částku 75 882,- Kč. 

Tato částka bude využita ve prospěch dětí Základní školy a Mateřské školy Vlkoš. Rodiče budou informováni 
prostřednictvím deníčků a žákovských knížek, že na různé akce a nákupy byly použity peníze z výtěžku plesu. 

Dále na webu školy v sekci úřední deska - sponzorské dary je přesný rozpis čerpání prostředků z minulého plesu 
a takto vše rozepíšu i po vyčerpání letošního příspěvku.

Mgr. Marie Uhlířová, ředitelka školy                          Ve Vlkoši dne 20. 3. 2019

4. 4. 2019   Zápis předškoláků do první třídy 
  od 15:00 do 17:00 hod.
17.4. 2019    Velikonoční tvoření  –  akce s rodiči MŠ
6. 5.  2019        Zápis dětí do mateřské školy 
  od 15:00 do 16:30 hod.

17. května        Den Matek v sokolovně v 16:00 hod.
20.6. 2019      Přijede návštěva z Vlkoše od Kyjova
21.6. 2019     Den otců – zahradní slavnost.

Akce Základní školy a Mateřské školy ve Vlkoši

Vlkošské děti kreslily do 
skutečného časopisu

Výtvarné práce žáků naší školy byly otištěny v ča-
sopise Rodinný život. Ten se už téměř třicet let zaměřuje 
na rodiny a na život v rodinách ve všech jeho pestrých 
podobách a projevech. Věnuje se radostem i starostem 
všedních i svátečních dnů. 

Číslo 1/2019 mělo název „Technorodina“ a byla zde 
především řeč o technice a moderních technologiích, kte-
ré nás každodenně ovlivňují a s nimiž máme všichni své 
zkušenosti. Časopis čerpá ze zkušeností rodin kolem nás, 
ale přináší i texty a rozhovory se zajímavými lidmi ze za-
hraničí. 

Co dělají kresby našich dětí v časopise a kde se tam 
vzaly? Je v něm totiž i několik rubrik věnovaných pří-
mo dětem. Kromě přílohy pro děti s kvízy, omalován-
kami a hlavolamy je zde pravidelná rubrika Čtení na dob-
rou noc - ta pokaždé představuje nějakou hezkou knížku 
pro děti. Díky našim milým paním učitelkám ve škole se 
děti předem seznámily s úryvkem (tentokrát šlo o několik 

básní o zvířátkách z knihy Letem světem za zvířátky) a k 
němu měly za úkol nakreslit obrázek. Z vydařených prací 
si pak redakční rada vybrala dvě ilustrace, které otiskla 
přímo v časopise a další byly zveřejněné na internetu. 

Časopis vydává Centrum pro rodinný život v Olomou-
ci a dává možnost vyslovit své názory v anketách, infor-
muje o akcích pro rodiny a dává podněty k zamyšlení nad 
tím, čím se v rodinách žije. Pokud by Vás zaujal, můžete 
si ho objednat na e-mailu: rodinnyzivot@arcibol.cz
Odkaz na kresby na fb:https://www.facebook.com/casopi-
srodinnyzivot/photos/pcb.2500119480060415/25001182
66727203/?type=3&theater
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Tisková zpráva Ředitelství 
silnic Zlínského kraje

Začnou práce na rekonstrukci silnice mezi Vlkoší a Troub-
kami

Silnice III/4348, která vede z Vlkoše do Troubek 
(obě obce leží v okrese Přerov), prochází v krátkém 
úseku Zlínským krajem. Tento úsek byl v havarijním 
stavu a musel být již v září loňského roku uzavřen a mo-
toristé museli začít využívat objízdnou trasu přes Kyselo-
vice, Chropyni, Záříčí. V dubnu začnou práce na jeho 
rekonstrukci a na konci letních prázdnin by měla být 
silnice v pořádku a plně průjezdná. 

Popis prací
Předmětem díla je stavební úprava silnice III/4348 

v extravilánu obce Záříčí mezi obcemi Troubky a Vl-
koš. Celková délka řešeného úseku je 1 133 metrů. Při 
rekonstrukci dojde ke sjednocení šířky vozovky na 6,5 
metru s normovým rozšířením v obloucích. V celém 
úseku bude provedena nová kompletní konstrukce vo-
zovky. Odvodnění vozovky bude zabezpečeno podél-
ným a příčným sklonem vozovky do příkopů, které bu-
dou zasakovat do propustného podloží. Bude přestavěn 

stávající propustek a upraveno napojení účelové komu-
nikace a hospodářských sjezdů.

Zhotovitel, cena, termín
Zhotovitelem stavby je firma OHL ŽS, a.s., Brno. 

Smluvní cena za tuto zakázku činí 28,812 milionu ko-
run (vč. DPH). Silniční stavba bude financována Zlín-
ským krajem. Stavební práce budou zahájeny začátkem 
dubna a ukončeny do konce srpna 2019.

Uzavírky a dopravní omezení
Stavební práce na silnici III/4348 budou probíhat 

za úplné uzavírky provozu (stávající úplná uzavírka je 
platná již od září 2018). Stavební úprava silnic v pro-
storu křižovatky bude realizována  v letním období po 
polovinách šířky vozovky a doprava zde po dobu 30 
dnů bude řízena pomocí světelných signalizačních za-
řízení.

Zlín 19. března 2019

Kontakt: 
Ředitelství silnic Zlínského kraje
Tel. 577 044 206
E-mail: mailto:rszk@rszk.cz rszk@rszk.cz
Internetové stránky: www.rszk.cz

d

 Obecní úrad informujeˇ
Výpis z USNESENÍ  z  1. zasedání
Zastupitelstva obce Vlkoš konaného  dne  19. 12. 2018

zastupitelstvo obce po projednání:

bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  12/2018
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  13/2018
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  14/2018
bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  15/2018
schvaluje Rozpočet obce na rok 2019
schvaluje Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí dotace 

z rozpočtu obce
schvaluje Obecně závaznou vyhlášku   č. 1/2018, o míst-

ním poplatku za provoz systému shromažďování, 
sběru, přepravy, třídění, využívání a odstranění ko-
munálních odpadů

schvaluje  propachtování části pozemku parc. č. 502/1 
v k.ú. Vlkoš u Přerova

souhlasí s uzavřením pracovněprávního vztahu mezi obcí 
Vlkoš a členkou zastupitelstva obce

schvaluje nákup komunálního stroje TITAN 740 DCR 
s kabinou a příslušenství TITAN sněhová radlice 
a čelní kartáč

bere na vědomí Rozpočtové opatření č.  16/2018
schvaluje Rozpočtové opatření č.  17/2018
schvaluje Příkazní smlouvu mezi obcí Vlkoš a firmou 

BM asistent s.r.o. 
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Ptali jste se, odpovídáme…

Z jakého důvodu nebyla dokončena nová chodní-
ková trasa v ul. Bochořská ve směru na Přerov, tedy 
až po konec zástavby rodinných domů. 

Před přípravou každé dopravní stavby se vyhotovuje 
geodetický plán, který vymezuje veřejné prostranství z hle-
diska trasy plánované stavby, a vlastnických poměrů k do-
tčeným parcelám. V rámci projednávání a připomínkování 
projektu, požadovala dopravní policie zřízení osvětleného 
místa pro přecházení chodců v prostoru za výjezdem na 
hlavní silnici z ul. Tovární (ve směru na Přerov). Z tohoto 
požadavku vznikl problém, který rozhodl o tom, že chod-
níková trasa nebyla v plánované trase dále projektována. 
Místo pro přecházení chodců, vyžaduje stavební úpravy 

na obou stranách silnice. U protějšího chodníku podél au-
tobusové zastávky, bylo zjištěno, že leží na parcele, která 
byla v majetku bývalých dřevařských závodů a všechny 
tyto parcely byly předmětem exekučního řízení.  Tehdejší 
vlastník tedy nebyl oprávněn podepsat ,,souhlas se stav-
bou“. Bez jeho souhlasu, nemohla projektová příprava v 
tomto úseku pokračovat.  Na vyřešení vlastnických poměrů 
nemohl investor čekat, a projekt byl ukončen za rodinným 
domem 192/1. Důvodem byl pevně stanovený termín podá-
ní žádosti o dotaci (červen 2017), ze které byla výstavba 1. 
etapy chodníků také financována. 

 Z jakého důvodu byly nové chodníky podél silnic 
v ul. Bochořská vystavěny tak vysoko, některé rodinné 
domky ,,to utopilo“ , navíc  ještě se zvýšenou obrubou 
z jedné strany chodníku. 

Dotace, příspěvky, transfery, dary  v roce 2019
 
Název Rozpočet v Kč
ZŠ a MŠ Vlkoš, příspěvková organizace 831 300,00
Poskytnuté neinv. transfery -Městská knihovna Přerov 15 000,00
Neinv. transfery spolkům 5 000,00
Římskokatolická farnost Vlkoš 32 000,00
Kultura -  dary  60 000,00
Sportovní akce - dary 6 000,00
TJ Sokol Vlkoš 70 000,00
Český svaz včelařů ZO Vlkoš-Věžky 6 000,00
Myslivecký  spolek Olšina Vlkoš z.s. 15 000,00
OS W-net o.s. 10 000,00
Věcné dary - DSO mikroregion Moštěnka 2 000,00
Členský příspěvek MAS Partnerství Moštěnka 20 000,00
Členský přísp. Spolek pro obnovu venkova 3 000,00
Členský příspěvek  DSO mikroregion Moštěnka 28 000,00
Požární ochrana –  dary 4 000,00
Město Přerov - Veřejnoprávní smlouva - přestupky 6 000,00
 
 1 113 300,00

Ředitelství silnic Zlínského kraje, příspěvková or-
ganizace, bylo založeno 1. 10. 2001. Jeho zřizovatelem 
je Zlínský kraj. Základním účelem a předmětem čin-
nosti ŘSZK je výstavby, oprava, údržba a majetková 
správa silnic a jejich součástí a příslušenství ve vlast-
nictví Zlínského kraje. Ve správě ŘSZK jsou všechny 

silnice II. a III. třídy na území Zlínského kraje. Dohro-
mady jde o 511 kilometrů silnic II. třídy a 1 254 kilo-
metrů silnic III. třídy. K těmto silnicím patří také 725 
mostů. ŘSZK má 46 zaměstnanců a pracoviště ve všech 
čtyřech okresech kraje.
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Problém výšky pochůzné plochy chodníků, vůči stávají-
cí zástavbě rodinných domů, hlavně v části ul. Bochořská, 
nenastal před třemi lety, nějakým chybným zákresem pro-
jektanta do výkresu.  Je to důsledek bezdůvodného navy-
šování povrchu státních silnic, ke kterému docházelo před 
desítkami let s pokládkou stále nových vrstev asfaltobetonu, 
kterými se konečná výška silnic ještě navýšila. Dělo se tak 
bez ohledu na nivelitu souběžné zástavby rodinných domů, 
a v té době došlo fakticky  ,,k jejich  utopení“ pod úroveň 
silnice. Návrh projektu výstavby chodníků, řešil jen důsled-
ky bezohledného postupu při výstavbě státních silnic přes 
zastavěná území obcí. Výškové rozdíly mezi silnicí a domy, 
k tomu zúžený prostor, to jsou zcela jistě důvody, proč se po 
téměř 40 let výstavba chodníků, podél této silnice neustále 
odkládala.  Vystavět chodníkovou trasu v ul. Bochořská těs-
ně v blízkosti rodinných domů nebylo možné. Jedná se o po-
zemky ve vlastnictví majitelů nemovitostí, a nebyl zajištěn 
odvod dešťových vod, stékající ze zvýšeného profilu vozov-
ky. Hrana chodníku tedy musela lemovat krajskou silnici. 
Minimální výška hrany silničního obrubníku, který odděluje 
chodník od vozovky (mimo vjezdů), musí být minimálně 15 
cm nad povrchem vozovky. Zvýšený obrubník z druhé stra-
ny chodníku slouží jako vodící linie pro zrakově postiže-
né. Návrh stavebně technického řešení chodníku zpracoval 
autorizovaný inženýr pro dopravní stavby, který má opráv-
nění k této činnosti.  Projektová dokumentace, musí být 
v souladu se stavebním zákonem, zákonem o pozemních 
komunikacích, a příslušnými vyhláškami, zabezpečující 
užívání chodníků osobami s omezenou schopností pohybu 
a orientace. Bez splnění příslušných ustanovení těchto zá-
konů a vyhlášek, speciální stavební úřad nevydá souhlasné 
stanovisko k povolení stavby.  Tento úřad nemůže při svém 
rozhodování přihlížet k tomu, jestli posuzují návrh stavby 
nového chodníku ve městě s vysokou intenzitou motorové 
a pěší dopravy, nebo na malé obci, kde je intenzita dopravy 
a chodců mnohem nižší. Pro všechny nové dopravní stavby 
platí stejná pravidla.  Na probíhající výstavbu chodníků je 
jistě spousta protichůdných názorů. V omezeném prostoru, 
mezi rodinnými domy a silnicí, kde většinou výstavba chod-
níků probíhá to není žádná přidaná hodnota, která by zlep-
šila vzhled veřejného prostranství. To ale není jejím hlav-
ním účelem stavby.  Jedná se o novou dopravní stavbu pro 
pěší, která má hlavně zajistit bezpečnost chodců pohybující  
se podél frekventovaných silnic, a po dokončení výstavby 
všech etap tento cíl zcela jistě splní.   

Proč se s výstavbou nových chodníků na ulici Bo-
chořská nesnížila výška silnice jako v ul. Ke Mlýnu 

a Ovesná Strana, kde vchody do domů a vjezdy plynu-
le navazují nejen na výšku silnice, ale také souběžné 
chodníky? 

Je to z důvodu majetkových poměrů veřejného prostran-
ství, a také poměrně štědrých dotací v první vlně evropských 
fondů tzv. ROP. Celý prostor Ke Mlýnu a Ovesná Strana je 
v majetku obce Vlkoš. Obec nechala zpracovat projekt na 
rekonstrukci celého dopravního prostoru do dotační výzvy, 
která umožňovala stavební úpravou zcela změnit vzhled těch-
to ulic, a to včetně výstavby nové silnice a chodníků. Proto 
mohlo být obsahem projektového záměru vybourání všech 
silnic v celé jejich délce, včetně jejich podloží, a následně 
novou konstrukcí vozovek přizpůsobit jejich výšku k přileh-
lým nemovitostem, a také stavbě nových chodníků. Finančně 
nákladný projekt, splnil všechny požadované cíle a svém 
dokončení proplacen obci v plné výši. Vlastnické pomě-
ry v prostoru ulic Bochořská, Náves a 9. května jsou úplně 
odlišné. Hlavní, průtahové silnice jsou v majetku a správě 
Olomouckého kraje, přilehlá zeleň podél hlavních silnic je ve 
vlastnictví obce. Olomoucký kraj, by zcela jistě nepřistoupil 
na investici v řádu desítek milionů korun za účelem snížení 
tělesa silnice z důvodu výstavby chodníků v naší obci. Jen 
pro příklad, trvalo téměř dva měsíce, než správce krajské ko-
munikace, vyčlenil finanční zdroje na pokládku asfaltobetonu 
v prostoru hlavní křižovatky o rozměrech cca 25x4 m.

 V některých obcích také proběhla oprava chodní-
ků podél silnic, a žádné zvyšování chodníků, nebo nové 
bezpečnostní prvky tam nejsou, a zůstávají po prove-
dených opravách v původním provedení.

Pokud byly v těchto obcích v minulosti postaveny po-
dél silnic chodníky, podle tehdejších stavebních zákonů 
a pravidel, není vlastník takového chodníku povinen při 
udržovacích pracích provádět takové stavební úpravy, aby 
vyhovovaly současným normám a předpisům. Chodník se 
po provedené opravě, výměně obrubníků, podloží a dlaž-
by uvede do původního stavu a může sloužit dál svému 
účelu. V naší obci stavíme zcela nové chodníkové trasy, 
a to doslova ,,na zelené louce“ , a pro ty již platí ustanove-
ní stavebního a silniční zákona v plném rozsahu.   

Je v rámci projektu výstavba chodníků, také stavba 
lávky pro pěší přes Mlýnský náhon?

Součástí projektové dokumentace výstavby chodníků, 
je samostatná stavba s názvem ,,Lávka“, která překlene 
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Jakou právní normou se řídí 
obce při rozhodování 

o podpoře sportu
Obce mají ve své samostatné působnosti pečovat o vše-

stranný rozvoj svého území a potřeb svých občanů.  Ze zá-
kona o obcích vyplývá, že je v pravomoci samotných 
obcí, aby v souladu se svými územními a strategický-
mi plány samy rozhodovaly o prioritách rozvoje svého 
území. Úsilí by mělo směřovat k vědomému vytváření 
předpokladů pro všestranný a udržitelný rozvoj obce ve 
všech oblastech života obyvatel obce.  

Na jedné straně mají obce právo rozhodovat o svém 
rozvoji, ale na straně druhé plnit povinnosti vyplývající 
z nařízení vlády, a dalších státních institucí. I když ta-
kových nařízení každým rokem narůstá, veřejnost se o 
nich prakticky nedozví z důvodu, že pro sdělovací pro-
středky nejsou nijak mediálně zajímavé. Zájem veřej-
nosti se změní v okamžiku, kdy tato nařízení vlády 
přijdou na program zastupitelstev jednotlivých obcí, 
které je projednávají a přijímají příslušná opatření k 
novým zákonům. A pokud jsou s tímto spojeny nové 
výdajové položky z rozpočtu obce, a navíc do oblasti 
podpory sportu, stává se taková rozhodnutí často ter-
čem kritických připomínek a poznámek. 

Typickým příkladem je Zákon o podpoře sportu, o 
jehož existenci na veřejnosti téměř nikdo neví. Když 
zastupitelstvo obce rozhodne o modernizaci a rozší-
ření sportoviště, nebo dotaci sportovní neziskové or-
ganizaci, berou to někteří kritici jako nehospodárné 
nakládání s veřejnými finančními prostředky, aniž by 

tušili, že právě toto rozhodnutí zastupitelstva je v sou-
ladu s nařízením vlády a státní politikou v oblasti spor-
tu. Rozvoj sportu v České republice se řídí zákonem o 
podpoře sportu, a jeho novelou, která nabyla účinnosti 
na počátku roku 2017. Touto novelou se ještě zpřísni-
ly povinnosti obcí ve vztahu k rozvoji sportu na svém 
území, což vyplývá z důvodové zprávy, neboť stanoví:  

,,Plán rozvoje sportu by měl obsahovat základní zá-
sady, kterými se musí obec při činnosti v oblasti sportu 
řídit, vymezovat základní potřeby obce v oblasti spor-
tu, oblasti podpory sportu z rozpočtu obce, priority pro 
projekty zaměřené na podporu sportu pro všechny, zdra-
votní prospěšnost sportu a na osvětu v oblasti sportu a 
opatření k zajištění dostupnosti sportovních zařízení pro 
občany obce.“

Stát zákonem o podpoře sportu vymezil postavení 
sportu ve společnosti jako veřejně prospěšnou činnost, 
která je nedílnou součástí státní politiky. Stanovil pri-
ority a úkoly obcí při jejich naplňování na svém území 
jak v oblasti plánování, ale také financování. Obce mají 
na všech úrovních vytvářet podmínky pro pohybové 
aktivity všech obyvatel, bez rozdílu věku, původu, vy-
znání, ale i ekonomického a sociálního postavení, a to 
pro organizované i neorganizované sportovce. Zákon o 
podpoře sportu je platný pro všechny obce, a to bez vý-
jimky. Jeho plnění podléhá kontrole, zda orgány obce 
dodržují při výkonu samostatné působnosti příslušné 
zákony a jiné právní předpisy.

Miroslav Kroupa, starosta obce

d

vodní tok Mlýnský náhon, souběžně se stávajícím mos-
tem. Nečekanou komplikací bylo zjištění, že projektovou 
dokumentaci pro lávku přes vodní tok může provést jen 
firma s autorizací pro mosty a inženýrské konstrukce. Přes 
problémy s termínem vyhotovení dokumentace, byla do-
končena tak, že se stala součástí probíhajícího stavebního 
řízení pro povolení výstavby chodníků. Po odsouhlasení 
zřízení lávky ze strany vlastníka vodního toku, kterým je 
Povodí Moravy s.p., bylo také pro stavbu lávky vydáno 
stavební povolení.   

 Co bude s areálem bývalých dřevařských závodů, 
který nadále chátrá

Celý areál bývalých dřevařských závodů má již svého 
nového majitele. Všechny pozemky, včetně všech sta-
vebních objektů odkoupila firma Filák s.r.o., se sídlem 
v Přerově. Nový majitel se již seznámil s územním plá-
nem obce, a přípustném využití ploch určených k průmy-
slové výrobě a službám.  Firma se zabývá kovovýrobou, 
vývojem a výrobou moderních LED svítidel pro veřejné 
a průmyslové prostory. Obec poskytuje majiteli společ-
nosti, potřebnou součinnost v rámci přípravy jeho projek-
tu ve stupni studie, pro jeho podnikatelský záměr.  
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Patnáct velikonočních 
zajímavostí

Čas velmi rychle běží a jsou tu zase. Svátky jara – 
Velikonoce, konec půstu, ale především vzkříšení Ježíše 
Krista. Pojďme se tentokrát společně podívat na pár (ně-
kdy trošku komerčnějších) faktů ze světa, souvisejících 
s Velikonocemi.

1.Nejvyšší velikonoční čokoládové vajíčko bylo vy-
robeno v Itálii roku 2011. Měřilo 10,39 metrů a vážilo 
neskutečných 7,2 tuny! Největší velikonoční vajíčko bylo 
vyrobena v roce 2015 v Argentině. Váha: 7, 5 tuny. Výš-

ka: 8, 5 metru. Pracovalo na něm 27 šéfkuchařů po dobu 
dvou týdnů a je zapsáno v Guinessově knize rekordů. Nej-
větší čokoládový zajíc vznikl v roce 2010 v jižní Africe. 
Měl skoro 4 metry na výšku a vážil 3 tuny.

Velikonoce
Velikonoce navazují na tradici původně pohanského 

svátku jara. Nejen v České republice jsou nejvýznamněj-
ším křesťanským svátkem, který je oslavou zmrtvých-
vstání Ježíše Krista. K tomu podle křesťanské víry do-
šlo třetího dne po jeho ukřižování. V západní křesťanské 
tradici neděle Zmrtvýchvstání připadá na první neděli po 
jarním úplňku po rovnodennosti, tedy na měsíc březen 
nebo duben. Slovanský název Velikonoce se vztahuje na 
Velkou noc, v níž byl Kristus vzkříšen. Křesťané ovšem 
v prvním století tuto událost pravidelně neslavili. Každo-
roční slavení tohoto svátku je tradicí, která byla zavedena 
až ve druhém a třetím století. Každý rok si o Velikono-
cích připomínáme zvěst o Bohu, který v podobě Ježíše 
Krista sestoupil na zem, aby svou smrtí na kříži vykoupil 
lidstvo.

Velikonoční týden začíná KVĚTNOU NEDĚLÍ, kte-
rá připomíná Ježíšův  vjezd na oslovi do Jeruzaléma. Lidé 
ho vítali, házeli mu na cestu palmové ratolesti a volali 
„Hosanna na synu Davidovu! Požehnaný, který přichází 
ve jménu Hospodinově! Hosanna na výsostech!“

Škaredá nebo také černá středa připomíná, jak Jidáš 
Iškariotský, jeden z dvanácti učedníků zradil Ježíše ve-
lekněžím. Ti se radovali a slíbili mu peníze. Jidáš pak 
hledal vhodnou příležitost, aby jim ho vydal. 

ZELENÝ ČTVRTEK  se jmenuje zelený podle hoř-
kých bylin, které připomínaly hořkost  egyptského otroctví. 

VELKÝ PÁTEK je den ukřižování a smrti Ježíšovy 
a je největším svátkem křesťanů. Pán Ježíš svou obětí na 
kříži přemohl zlo, peklo a smrt.

BÍLÁ SOBOTA má název odvozený od bílých rouch, 
do kterých se oblékali katechumeni při přijímání křtu. Ve 
4. století byla velikonoční noc spojena s křestním shro-
mážděním a vznikla velká křestní noc církve a tím došlo 
ke spojení Velikonoc a křtu.

NEDĚLE, třetí den po ukřižování, se nazývá HOD 
BOŽÍ velikonoční a je to den vzkříšení. Čteme o tom, 
jak ženy přišly k hrobu, nalezly odvalený kámen a když 
vstoupily dovnitř oslovil je anděl, který jim řekl „Hle-
dáte Ježíše, toho Nazaretského, který byl ukřižován. Byl 
vzkříšen, není zde!“ 

K Velikonocím patří beránek. Představuje Božího Be-
ránka, Krista, a znázorňuje se s praporem vítězství.  Sym-
bolem Velikonoc je také vajíčko, protože něco skrývá, je 
jako zamčený hrob, ve kterém je přesto ukryt život. Dále 
je to velikonoční koleda -pomlázka, která patří k veliko-
nočnímu pondělí. Obchůzka po domech, veršovaná přání, 
polévání vodou a hlavně šlehání spletenými pruty přiná-
ší prý „pomlazení“.  V katolické církvi je tradicí zapálit  
před kostely ze soboty na neděli velikonoční oheň (lidové 
pálení Jidáše). Od něho se zapálí velikonoční svíce, která 
se ve slavnostním průvodu a za třikrát opakovaného zpě-
vu „Světlo Kristovo“, vnese do temného kostela. Od této 
svíce (paškálu) si zapalují své svíce účastníci bohoslužeb 
a celý kostel se prozáří světlem. 

 Velikonoce

d
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2. Pouhých 12 států Ameriky, z celkových 50, považu-
je Velký pátek za svátek.

3. Zvyk darovat vajíčka vzni-
kl ještě před tím, než vznikly 
samotné Velikonoce a v mnoha 
kulturách je také považován za 
symbol zrození. Tradice vajíček 
sahá ještě dál - až do 12. století. 
Jaro je období, kdy se všechno 
znovu rodí, probouzí k životu po 
zimě. Proto kněží rozdávali svým 
ovečkám posvěcená vejce, která 
se pak jedla v kruhu rodiny.

4. V kostelech existovala tradiční hra “Horká brambo-
ra”. Kněz hodil uvařené vajíčko mezi členy chlapeckého 
sboru. Chlapci si pak s ním mezi 
sebou házeli až do úderu 12. ho-
diny. Ten, kdo v tento moment 
vajíčko držel, zvítězil a mohl si jej 
nechat.

5. Umění malovat vajíčka se 
nazývá “pysanka” – tento název 
vznikl na Ukrajině.

6. Kde se vzal název Velikonoce?
Slovanský název svátku vychází ze slovního spojení 

velká noc - ta symbolizuje 
tu noc, kdy Kristus vstal z 
mrtvých. V germánské tra-
dici to je ale trochu jinak 
- v Německu Velikonocím 
říkají Ostern, což bylo pů-
vodně označení pro svítá-
ní. Badatelé se domnívají, 
že to souvisí se jménem 
anglosaské bohyně, která 
symbolizuje zrození.

Z tohoto slova pak vznikl i název Easter, který použí-
vají v anglicky mluvících zemích. 

7. Věděli jste, že se v Americe během Velikonoc pro-
dá víc, než 700 milionů kuřátek, vyrobených z marshma-
llow? Je to nejprodávanější 
velikonoční cukrovinka, 
která není vyrobena z čoko-
lády.

8. První zmínky o ve-
likonočním zajíci pochází 
z roku 1682 a z Němec-
ka - takže žádný výmysl amerických obchodních cen-

ter! Zajíček byl vždy 
pohádkovou bytostí 
a pravděpodobně vý-
myslem rodičů, který 
se rozšířil díky lidové 
slovesnosti. A proč 
ne jiné zvíře? Ně-
kteří považují zajíce 
za symbol plodnosti 
a jara, jistě to ale nevíme.

9. Jste spíše na uši, paže, nebo ocásky? 65% lidí začne 
jíst čokoládového zajíce od uší, 5% od nohou a 4% od 
ocasu.

10. Jen v Americe je každoročně vyrobeno více než 
90 milionů čokoládových králíčků, 91,4 miliardy vajíček 
a 700 milionů kuřátek.

11. Tak jako na Halloween se na Velikonoce nejen 
v Americe zkonzumuje nejvíce sladkostí za rok. 

12. Celkově se v Americe během těchto svátků utratí 
14.7 miliardy dolarů.

13. Říká se, ž e velikonoční vajíčko představuje radost 
a oslavu nového života.

14. Myšlenka velikonočního zajíčka, který naděluje 
pomlázku, vznikla v Německu už ve středověku

15. Velikonoce jsou 
oslavou vzkříšení Ježí-
še Krista – je to ten nej-
starší a nejpodstatnější 
křesťanský svátek.

Nezáleží na Vašem 
věku, ani na tom, od-
kud pocházíte, zda jste 
věřící či nikoliv.  Pro 
někoho jsou Veliko-
noce zábavná tradice, 
která nikdy neomrzí. 
Pro někoho je to velikonoční lov na vajíčka, až po první 
zakousnutí do čokoládového zajíce. 

Pro věřící značí velikonoční svátky nejen konec půs-
tu, ale především reprezentují vzkříšení Ježíše Krista. Pro 
všechny z nás jsou to svátky přicházejícího jara.  Tak si je 
užijte každý dle svého. 
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Dětské šibřinky ovládly 
vlkošskou sokolovnu

Na sobotní odpoledne 2. února připravila Tělo-
cvičná jednota Sokol Vlkoš tradiční veselé setkání 
dětí, mládeže, rodičů a prarodičů. Od 14 do 20 hodin 
patřila místní sokolovna právě jim, jejich převlekům 
a maskám při dalších dětských šibřinkách ve Vlkoši. 
Masek a nejrůznějších převleků se sešlo i letos po-
žehnaně. Celkový po-
čet hravě překročil šest 
desítek. 

V předsálí se to 
hemžilo drobotinou, 
která se z obyčejných 
dětí pod rukama sta-
rostlivých rodičů bě-
hem pár okamžiků 
proměňovala v čaro-
dějnice, víly, princez-
ny, tanečnice, spider-
many, zvířátka, ale 
nechyběl třeba ani 
Jack Sparrow, mu-
mie, doktor , kostičky 
lega, mušketýr, ninja a 
spousty dalších krás-
ných masek. Krátce 
po druhé hodině celý 
mumraj začal průvo-
dem masek. Po prvním bloku skladeb nadešel čas na 
představení všech. Na stupínek se postupně dostaly 
úplně všechny masky. 

Letošní ročník šibřinek se nesl v duchu oblíbené-
ho pohádkového či filmového hrdiny a pěknými ce-
nami byly oceněny tři nejlepší masky. Ta úplně prv-
ní dostala i sošku filmového Oscara. Všechny děti 
dostaly sladkou odměnu a mohly se vyfotit s naším 
dětským Oscarem – pirátem, vyrobeným z balónků. 

Na řadě byl opět taneční rej a postupně následo-
valy soutěže - hra na klokana, novinový tanec, podlé-
zání lana, překážková dráha a oblíbená židličkovaná. 
Vyhrát mohl pouze jeden nebo jedno družstvo, ale 

odměnu si odnesli úplně všichni. Kromě sladkos-
tí dostávaly děti za soutěžení zvířátka z balonků. 
Taneční parket byl stále zaplněn a k tancování a 
dovádění hrál dětem DJ Pexx. Ten zpestřil pestro-
barevný dav na parketu i barevnou hudbou a mlhou, 
což se dětem moc líbilo. Přítomným bylo odpoledne 
zpestřeno i bohatým občerstvením. Na hlavním sále 
vyráběla pro děti na přání paní Hanka Zoubková z 
Věžek z balónků zvířátka a různé věci na přání. 

V sále ve sklepě si mohly děti nechat namalo-

vat malby na obličej nebo si zakoupit světelné meče 
a balónky. O všechny tyto atrakce byl velký zájem. 
Jako každý rok nechyběla ani velmi bohatá tombola. 
Děti si šibřinky náramně užívaly. Tu se promenádo-
val živý had, tu vyrostla lidská brána a jinde se zase 
rozvířilo pestrobarevné kolečko.  Když spustila Ma-
carena a dětem se předtancovávalo, byl parket opět 
plný a zapojili se i rodiče. Odpoledne, které rodiče 
a děti společně prožili ve světě pohádek a fantazie, 
ve světě her, soutěží a bezva muziky, bylo moc fajn. 
Poděkování patří všem organizátorům a sponzorům. 

Tak za rok se na Vás, děti, těšíme zase…
Simona Prečanová, TJ Sokol Vlkoš

Ze zivota obceˇ
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Vážení příznivci ochotnické-

ho divadla,
po úspěšné sezóně v roce 2018, kdy se nám záro-

veň podařilo omladit divadelní spolek o 2 mladé na-
dějné herce – Terezku Matlochovou a Honzu Josefíka, 
jsme ihned po derniéře představení 10.listopadu zača-
li nacvičovat hru další. Volba byla jasná. Vzhledem 
k velmi pozitivním ohlasům na odehranou komedii 
1+1=3 (Jeden + jedna jsou tři) jsme se rozhodli pro 
volné pokračování – romanci pro internet – s názvem 
3+3=5 (Tři a tři je pět). Děj se  odehrává o 18 let  poz-
ději  Vy, kdo jste přišli, jste mohli vidět, jak se život 
hlavního hrdiny Johna vyvíjel a co všechno se odehrálo 

a provalilo po osmnácti letech. Ve čtvrtek 5. dubna 
byla veřejná generálka. Premiéra byla stanovena na 
sobotu 6. dubna. A v neděli 7. dubna jsme představení 
poprvé reprízovali.

Volné pokračování je velmi náročné na text, je to 
konverzační komedie a obzvláště pro hlavní hrdiny je 
to velmi obtížné. Nicméně určitě s námi budou sou-
hlasit Ti, co přišli, že představení stálo za to a museli 
použít i kapesníky na slzy smíchu. 

A abyste měli představu, co takové nacvičování 
divadelní hry obnáší, zavedeme Vás nyní slovem na 
naše zkoušky.  Nejdříve probíhají čtené zkoušky, po 
naučení alespoň části textu se začíná nacvičovat na je-
višti zkoušením hry, ale často se stočí jiným směrem, 
který je však ale také důležitý a nezbytný. Například 

Ve Vlkoši se rozdávali Oscaři

Pěkný program, hvězdné filmové obsazení, lákavá 
tombola a skvělá hudba, to byl koktejl, který v sobotu 
9. 2. 2019 namíchal organizační tým TJ Sokol Vlkoš.  

Pokud jste se chtěli projít filmovým nebem, nesměli 
jste chybět ve Vlkoši. A pokud máte rádi nestárnoucí 
klasické filmy, komedie a pohádky, které zlidověly a ni-
kdy neomrzí, byli jste na správném místě.  

Vlkošští sokolové připravili v sobotu 9. února pro 
své příznivce opět další laskominu. Po mnoha úspěš-
ných předchozích ročnících například v duchu Tvoje 
tvář má známý hlas, Slavných dvojicích, Noci upírů 
a strašidel a loňských Osudových osmičkách přišel na 
řadu mejdan filmových hvězd neboli večer ve stylu ob-
líbených filmů a filmových hrdinů.  Fantazii se při výro-
bě masek meze nekladli a díky tomu se zřejmě účastníci 
tohoto filmového zájezdu na svých převlecích tak vy-
řádili. Kostýmy byly originální, potkat na parketu jste 
mohli Asterixe a Obelixe, 101 dalmatinů, kteří před-
vedli krásnou drezůru, Lego příběh, démonickou řádo-
vou sestru Valak z hororu Sestra, Harley Quinn, Pipi 
dlouhou punčochu, Star Wars, postavičky ze Čtyřlíst-
ku, vidět jsme mohli horor Saw, Čelisti a Fan klub. Sál 
roztančili hlavní hrdinové filmu Pomáda. Lidí v mas-
kách bylo na šest desítek. Na parketu to rozjela skupina 
QUEEN, která přítomným připomněla v současné době 
v kinech promítající se film Bohemian Rhapsody, který je 
oslavou právě rockové skupiny Queen, jejich hudby a pře-
devším Freddieho Mercuryho. Nechyběla ani věrná kopie 
Mrazíka s kouzelnou hůkou mrazilkou, hodná a skromná 
Nastěnka a její protiklad zlá sestra Marfuša, baba Jaga 
a další. 

Závěr představení masek patřil deseti řádovým se-
strám, které se představily ústřední písní a tancem z 
filmu Sestra v akci. K úspěšnosti sokolských šibřinek 
velmi napomáhala kapela Loodry’s Forte ze Žalkovic, 
která provázela celým večerem.  Před půlnocí proběh-
lo vyhlášení nejhezčích masek a předávání nejprestiž-
nějších filmových cen Oscar. Sošku filmového Oscara 
si odnesl Mrazík se svou skupinou, QUEEN a STAR 
WARS. Všichni byli tak dokonale přesvědčiví, že chy-
běla jen kamera, klapka a jedem!!! Nechybělo dobré 
občerstvení, bohatá tombola s krásnou hlavní cenou 
– metrovým LED televizorem. Kdo přišel, do ranních 
hodin se určitě nenudil. Poděkování patří všem sponzo-
rům a organizátorům.  

Věříme, že rozšíříte řady návštěvníků v příštím roce. 
A proto, abychom Vás již nyní naladili, Vám můžu pro-
zradit, že ráz šibřinek bude „Obyvatelé zeměkoule“

Simona Prečanová, TJ Sokol Vlkoš
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Soukromá základní umělecká 
škola D-MUSIC a spolek  

Přidej se k nám

Letošní školní rok je pro naše mladé hudebníky 
bohatý na množství změn. Ne všechny nás bohužel 
potěšily. 

Na začátku nového kalendářního roku jsme se ne-
čekaně museli rozloučit s panem učitelem Pavlem 
Skýpalou. Jeho žáci tak přišli o skvělého a obětavého 
pedagoga. Přesto na něj nezapomínají. V pondělí 25. 
března se za něj mohli přijít pomodlit při mši svaté, 
která za něj byla ve vlkošském kostele obětovaná. 
Může být vděčnost vyjádřená krásnějším způsobem? 
Výuku klarinetu po zesnulém panu učiteli převzal 
pan učitel Dominik Procházka, potomek známých 
moravských hudebníků z rodiny Maňasových.

Žáci SZUŠ D-MUSIC musí za výukou dojíždět do 
vedlejších Kyselovic. Není to sice daleko, ale zvláš-

tě v zimě či za nepříznivého počasí je situace kom-
plikovanější. Naštěstí jsou rodiče k sobě navzájem 
vstřícní a s dopravou dětí si navzájem pomáhají. Aby 
děti mohly bezpečně jezdit do Kyselovic na kole, ur-
čitě by všichni přivítali existenci cyklostezky!

Letos byly vypsány soutěže základních umělec-
kých škol v oboru komorní hra s převahou dechových 
nástrojů. V 0. kategorii (do 9 let) zaznamenalo úspěch 
trio Viktorka Rabišová (tenor), Terezka Kutálková 
(trubka) a Matěj Zahradníček (trubka). Zvítězili ve 
své kategorii v okresním kole soutěže v Hulíně, po-
stoupili do krajského kola v Uherském Hradišti, kde 
se opět umístili na 1. místě. K velkému překvapení 
všech postoupili až do ústředního kola, které se koná 
25.-28. dubna 2019 v Liberci. Gratulujeme!

Na Vlkoš hudebníci přesto nezanevřeli a jako ka-
ždoročně nás potěšili svými vystoupeními. SZUŠ 
zaštiťovala vystoupení při rozsvěceni vánočního 
stromu na dvoře základní školy 30. listopadu 2018 a 
adventní koncert v kostele sv. Prokopa 17. prosince 
2018. Pod hlavičkou spolku Přidej se k nám proběhlo 

vystoupení na setkání pro seniory 15. 
prosince 2018 a vodění medvěda 2. 
března 2019.

V současné době se připravu-
je pěvecký sbor Myšky na krajské 
kolo soutěže ZUŠ, které proběhne 
29. března v Hulíně. Výsledky však 
budeme vědět až po uzávěrce Zpra-
vodaje. I tak můžeme našim mladým 
hudebníkům i jejich učitelům podě-
kovat za jejich přispění ke kulturní-
mu životu v naší obci a popřát hodně 
sil, radosti z toho, co se naučí, a sa-
mozřejmě i úspěchů.

 Kateřina Kutálková

kdy a kde budeme hrát, jaké budou kulisy, kdo a jak 
je udělá, kdo namaluje, kdo koupí či vymyslí dekora-
ce na scénu. Debata trvá i půl hodiny a někdy i celou 
hodinu a zkouška je v „háji“.  A to i proto, že nemáme 
režiséra, který by nás režíroval. Toto jsme si opět vážně 
uvědomili, když zde byl hostovat divadelní spolek z Dře-
vohostic.  Proto se obracíme na Vás, příznivce divadla 
– pokud máte někdo chuť, nápady a čas, rozšiřte naše 

divadelní řady. Hledáme nejen režiséra, herce a hereč-
ky, ale i ty, kteří by chtěli pomoci s kulisami, jejich ma-
lováním, s návrhy a šitím kostýmů a doplňků… Čle-
nové našeho souboru, jsou různých věkových skupin, 
proto uvítáme kohokoliv, kdo bude chtít přijít mezi 
nás, ať už mladí nebo starší a zkušenější. Budeme moc 
rádi, když mezi nás přijdete.

d
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Zájezd na Jižní Moravu pořá-
daný MS Českého Červeného 

kříže ve Vlkoši
V sobotu 25.5.2019 se bude konat zájezd pořádaný 

pro občany Vlkoše Místní skupinou Českého Červené-
ho kříže. Tentokrát se pojedeme podívat na Jižní Mo-
ravu, kde navštívíme tři atraktivní turistické cíle. Ráno 
začneme prohlídkou zámku v Miloticích, ke kterému 
přiléhají pěkné zahrady a zámecké zahradnictví. Zde si 
bude možné nakoupit nějaký květinový suvenýr z výle-

tu. Poobědváme přímo v Miloticích a pak se přesune-
me do typické jihomoravské vinařské obce Čejkovice. 
Zde absolvujeme zážitkovou exkurzi ve firmě Sonnen-
tor, což je populární výrobce bio čajů, koření a dalších 
produktů. Po prohlídce Sonnentoru a jeho malebného okolí 
nás bude čekat poslední bod programu a tím bude prohlídka 
známých Templářských sklepů. Ty si projdeme s průvod-
cem a sklenkou vína v ruce a nasajeme typickou atmo-
sféru Jižní Moravy - víno, slunce, pohostinní lidé. Snad 
se nám podaří dobrou náladu přivézt i domů a budeme 
na tento výlet rádi vzpomínat.

Jana Fryčová, MS ČČK

Co nového ve Fikaném 
Baróšku

 
Jako každý rok i v tom loňském roce jste mohli 

vidět 25. prosince na farním dvoře vánoční příběh 
o narození Ježíška. Ale tento příběh mohli 28. prosin-
ce vidět i senioři v domově sv. Františka v Náměšti 
na Hané. Zapojili jsme se totiž do programu Českého 
rozhlasu - Ježíškova vnoučata. Že nevíte, co je projekt 
Ježíškova vnoučata? Jde o lidi, co jsou osamělí, bez 
rodin nebo žijí v domovech a nemají nikoho, kdo by 
si na ně vzpomněl s vánočním dárkem pod stromeček. 
Tak buď lidé z okolí, sousedé nebo ošetřovatelky 
v domovech na takové lidi upozorní v Českém rozhla-
se a kdo chce někoho obdarovat se přihlásí. Tak jsme 
to udělali i my. Jirka Fryč nám s tím pomohl, domluvil 

a jel se tam s námi podívat.  Je to moc pěkný domov 
pro seniory. I když prostor pro hraní byl hodně malý, 
děti si s tím skvěle poradily. Po vystoupení všichni do-
stali občerstvení, nějaké sladkosti, andílka a od České-
ho rozhlasu Řád Ježíškovo vnouče. Všem se nám tato 
pomoc osamělým lidem líbila a příští rok - kdo ví? 
Třeba zase někde jinde. To bylo vloni.

Letos jste nás už mohli vidět 31. března v naší nové 
pohádce - Zlatovláska. Je to moc pěkná pohádka, ve 
které mají všichni nejméně 2 role. A protože je nás 
ještě málo, musely se rolí chopit i teta Jana s tetou 
Lídou. A kdo Zlatovlásku neviděl, muže jet s námi 18. 
května do domova sv. Kříže v Kroměříži, kde už jsme 
jednou také hráli. Jinak se na nás můžete těšit opět na 
hodových oslavách na Kanovsku.

Ludmila Tomancová, DDS Fikaný Baróšek
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 Vlkosský sportˇ
Valná hromada TJ Sokol 

Vlkoš 
V pátek 1. března 2019 se uskutečnila valná hroma-

da Tělocvičné jednoty Sokol Vlkoš.  Jednalo se o valnou 
hromadu volební, byli tedy nově voleni statutární zástupci 
TJ Sokol Vlkoš a výbor sokola. Novými statutárními zá-
stupci TJ Sokol Vlkoš jsou Petr Sobek (nový starosta TJ) 
a Ing. Simona Prečanová (nová jednatelka TJ). Ve veřej-
ném hlasování byl zvolen nový výbor TJ ve složení:

Starosta    Petr Sobek
Místostarosta    Ondřej Langer
Jednatel   Ing. Simona Prečanová     
Vzdělavatel   Daniela Krčmová
Hospodář   Iva Stískalová
Náčelník    Zdeněk Kuča

Náčelnice   Ludmila Tomancová
Předseda odb.sportu   Lumír Bajgar
Člen výboru   Ing. Jiří Fryč, Ph.D.
Člen výboru    Miroslav Kroupa
Člen výboru   Tomáš Langer         

Ve veřejném hlasování byla rovněž Kontrolní a revizní 
komise TJ ve složení:

Předseda RKK                Bc. Eva Kroupová    
Člen RKK     Ing. Jiří Fryč, Ph.D.
Člen RKK                          Iva Sládečková  

Z Výroční zprávy odstupujícího starosty Jaroslava Pis-
ky – z činnosti TJ Sokol Vlkoš za rok 2018:

TJ Sokol Vlkoš je pobočným spolkem ČOS, jehož 
hlavním cílem a zaměřením je sportovní a tělovýchovná 
činnost. Svým členům nabízí sportovní vyžití v několika 
druzích sportu a sokolské všestrannosti. V rámci své čin-

Naši jubilanti v 1. čtvrtletí 2019
  Miluška Roubalíková                                         85 let

Našim jubilantům přejeme vše dobré, hodně zdraví, štěstí a Božího  požehnání.

Prosíme zástupce místních spolků, sdružení, klubů a podnikatelů, aby na email: webvlkos@gmail.com 
posílali informace, které chtějí mít zveřejněny na internetových stránkách a facebooku obce 

(např. kontakt, fotografie, popis činnosti, případně plán akcí apod.).
 

Jménem redakční rady Vás prosím, abyste články, příspěvky, informace, vč. fotografií, které budete 
chtít otisknout ve Vlkošském zpravodaji, zasílali průběžně, v průběhu celého roku 

na e-mail ZPRAVODAJVLKOS@SEZNAM.CZ  
Děkuji Simona Prečanová

Jarní pozvánka do Výtvarné 
dílny Lipka ve Vlkoši

V sobotu 14. dubna od 13 hodin se uskuteční jarmark 
hand made výrobků - jarní dekorace, keramika, bio kos-
metika, domácí sirupy a čaje, šité andělky, pletené šátky 
a čepičky, šité hračky, bižutérie, šperky z polodrahokamů 
a světelné zvonkohry, originální sukně a trika i s dlouhým 
rukávem......, vše v pěkném tvůrčím prostředí s originál-
ními přírodními dekoracemi. Pro všechny tvořivce připra-

veny velikonoční dílny - netradiční 
zdobení kraslic, drátkování motýlků 
a ptáčků, jarní dekorace. Pokud nám 
bude počasí přát, bude přichystáno 
i posezení s občerstvením venku na 
venkovském dvorku, jinak vevnitř. 
Zároveň Vás chci pozvat na letní 
jarmark s módní přehlídkou, akce 
se uskuteční v sobotu 15. června 
od 10 hodin.

  Veronika Matlochová, Výtvarná dílna Lipka



Strana 24

Číslo 1            Vlkošský zpravodaj                 Březen 2019

Zpráva o činnosti fotbalového 
družstva mužů

 
V polovině roku bylo okresním fotbalovým svazem 

rozhodnuto o reorganizaci okresních soutěží. Původní dvě 
samostatné skupiny byly sloučeny v jednu celookresní 
fotbalovou soutěž. Celkem se do této soutěže přihlásilo 
16 účastníků (jeden krátce po zahájení soutěže odstoupil). 

Touto reorganizací se významně prodloužila fotbalová se-
zona, neboť počet soutěžních utkání se v porovnání s pů-
vodním soutěžním systémem téměř dvojnásobil.

Nejen hráči, ale také funkcionáři tak museli věnovat 
výkonnostnímu fotbalu mnohem více svého volného času. 
Z důvodu většího počtu zápasů musela být navýšena vý-
dajová stránka rozpočtu fotbalového oddílu pro druhou 
polovinu roku.

d

nosti a  aktivit vede své členy k provozování sportu jako 
zdravého životního stylu.

Tělocvičná jednota Sokol Vlkoš měla k 31. 12. 2018 
182 členů.

S místní působností v rámci území obce Vlkoš a Věž-
ky poskytovala všem svým aktivním členům podmínky 
pro sportovní vyžití a využití volného času v oddílech 
volejbalu, stolního tenisu, fotbalového oddílu, odboru so-
kolské všestrannosti, tanečního souboru Gracie, dětského 
divadelního souboru Fikaný Baróšek a členů ochotnické-
ho divadelního souboru Vlkoš sobě.

Pro širokou veřejnost uspořádala TJ Sokol Vlkoš 
v roce 2018 tyto sportovní akce:

Turnaj ve stolním tenise (leden), malá kopaná (červe-
nec), fotbalový turnaj „starých pánů“ (srpen), volejbalový 
turnaj neregistrových hráčů (září). 

TJ Sokol Vlkoš se věnovala v uplynulém roce také 
kulturně společenské činnosti. V roce 2018 byly uspořá-
dány kulturní akce, kde je pořadatelem výhradně TJ Sokol 
a jsou jimi tradiční šibřinky, dětské šibřinky, hodová taneč-
ní zábava, pohádková cesta, přejezd vlkošského rybníka, 
štěpánská zábava. Ochotnický divadelní kroužek nacvičil 
v roce 2018 jedno divadelní představení, se kterým třikrát 
vystoupil na jevišti v sokolovně ve Vlkoši a na několikrát 
na pozvání okolních obcích. 

Dětský divadelní soubor Fikaný baróšek nacvičil něko-
lik představení – dvě pohádky, které děti odehrály v dub-
nu, dále hodové vystoupení, vystoupení na Svatomartinské 
huse a tradiční Živý betlém, který odehrály jednak ve Vl-
koši a rovněž v Domově seniorů v Náměšti na Hané. Velmi 
zdařilou akcí byla akce Prvorepubliková kavárna, kterou TJ 
Sokol Vlkoš pořádal k výročí 100 let od vzniku Českoslo-
venské republiky. Tato akce proběhla v sokolovně za velké 
podpory obce Vlkoš. Velký dík patří sestrám Simoně Pre-
čanové , Lídě Tomancové a také všem členům Sokola ,kteří 
tuto akci zajišťovaly.

Z činnosti TJ Sokol Vlkoš v roce 2018 bych chtěl zmí-
nit vznik a založení nového mládežnického fotbalového 
týmu v nejnižší věkové kategorii. Tímto bych chtěl vy-
zdvihnout práci trenérů mládežnických družstev a také 
bratra Dalibora Javorského, hlavního trenéra mužstva do-
spělých. Stejně tak bych chtěl poděkovat všem cvičitelům 
a aktivním členům, kteří se podílely na chodu TJ Sokol.

Dále bych chtěl poděkovat starostovi obce Vlkoš a jeho 
spolupracovníkům za pomoc při realizování projektů a 
to jak při výměně oken v sálu sokolovny, čištění a opra-
vě umělého povrchu na hřišti u sokolovny a především při 
úpravě fotbalového areálu.

Z dotačních titulů se nám podařilo získat dotace z Mi-
nisterstva školství - Náš klub (použita na okna v soko-
lovně), z Olomouckého kraje (fotbalové branky). Velmi 
Sokolu pomohla také obec Vlkoš, profinancováním revi-
talizace umělého povrchu na hřišti u sokolovny, které také 
využívá škola a školka.

V sokolovně se také podařilo doplnit cvičební nářadí 
a rozšířit cvičení o šplh na železných tyčích a lanech, 
který zkvalitní fyzickou přípravu dětí. Také nové dosko-
čiště s odrazovou deskou ještě zkvalitní i tak velmi dobré 
výsledky našich cvičenců na akcích ČOS.

Tato výroční zpráva o činnosti Tělocvičné jednoty So-
kol Vlkoš byla projednána a schválena Valnou hromadou 
dne 1. března 2019. Výroční zprávu sepsal Jaroslav Piska.

Chtěla bych tímto moc a moc za celou tělocvičnou jed-
notu poděkovat Jaroslavu Piskovi, který činnost starosty 
TJ Sokol Vlkoš vykonával celých 13 let. Dále bych chtěla 
moc poděkovat Vám, občanům, za to, že tělocvičnou jed-
notu podporujete a navštěvujete sportovní i kulturní akce, 
které pořádáme.  Hezké jarní dny a požehnané Velikonoce.

Simona Prečanová, TJ Sokol Vlkoš
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Soustředění fotbalové 
přípravky

První jarní den jsme se vydali na fotbalové soustře-
dění. Opět jsme si vybrali rekreační areál Pod Šaumbur-
kem nedaleko Rajnochovic. Klid zdejších lesů, přátelská 

obsluha a perfektní zázemí nás opět nezklamalo. Na tré-
nink jsme měli k dispozici umělku velikostně 3x větší než 
máme ve Vlkoši u sokolovny, navíc děcka mohly nově 
využít místní tělocvičnu a posilovnu. K dokonalému štěstí 
chyběl snad už jen bazén, výřivka a tobogán. Možná Vás 
zajímá, jak takové fotbalové soustředění probíhá?  Po ran-
ní rozvičce a snídani se jde na dopolední fázi tréninku. 
Především se zaměřujeme na krátké intenzivní běhání bez 

Zpráva o činnosti starší  
fotbalové přípravky

 
Starší fotbalové přípravka začala své působení na 

podzim 2018. Oproti mladší přípravce se zvětšilo hřiště 
a přibyl hráč v poli – tzn. nyní hrajeme systémem 5+1. 
V týmu máme 10 hráčů. V polovině soutěžního ročníku 
máme bilanci 8 proher a 1 výhru. Výsledky odpovídají 
realitě. Několik hráčů spadá svým věkem do mladší kate-
gorie a proto je obtížné se prosadit proti fyzicky zdatněj-
ším a kvalitnějším  soupeřům z větších obcí a měst, kde 
je hráčská základna na jiném stupni  než u nás ve Vlkoši. 

Jen pro zajimavost – v ostatních týmech s větší zá-
kladnou probíhají nominace na zápasy. Tzn. někteří hráči 
pouze trénují, ale zápas si nezahrají. U nás hrají všichni 
hráči bez ohledu na výkonnost. Samozřejmě bychom se 

nebránili příchodu dalších hráčů, protože mít základnu 
o 10 hráčích je  na hraně. No  a pokud se budeme dívat do 
budoucna, čeká nás kategorie mladších žáků, kde se hraje 
na větší hřiště v počtu 7+1.  A to již s hráčskou základnou 
o 10 hráčích opravdu nemůžeme zvládnout. Tréninky bě-
hem sezóny bývají standardně 2x týdně - ve středu  a v pátek.

Po skončení podzimní části soutěže jsme se přesunuli 
do sokolovny, kde trénujeme 1x týdně vždy ve středu.

V lednu jsme se zúčastnili halového turnaje v Tovačo-
vě, kde jsme odehráli několik kvalitních utkání a s koneč-
nou bilancí 3 výher  a 4 proher jsme se umístili na koneč-
ném 5. místě. Díky finančnímu příspěvku z obce a sokola 
jsme se vloni v únoru zúčastnili fotbalového soustředění 
v rekreačním areálu Pod Šaumburkem v Hostýnských vr-
ších nedaleko Bystřice pod Hostýnem.

 Tomáš Langer, Vít Kroupa, trenéři

d

d

Družstvo mužů sehrálo v podzimní části okresní soutě-
že celkem 14 mistrovských zápasů. V devíti z nich zvítě-
zilo, v pěti prohrálo, bez žádné remízy. V polovině soutě-
že tak dosáhlo na třetí příčku tabulky se ziskem 27 bodů, 
se ztrátou 5 bodů na vedoucí družstvo. 

Rok 2018 se vyznačoval z pohledu dosažených výsled-
ků výrazným výkonnostním vzestupem. Druhá příčka v 
konečné tabulce okresní soutěže minulého ročníku, třetí 
místo z patnácti účastníků v polovině sezony 2018/19 jsou 
důkazem pro takové hodnocení. Hlavním důvodem úspěš-
ného fotbalového roku 2018 je zdařilé zapracování hráčů 
do 23 let do základní sestavy. Ve většině zápasů se stali 
těmi rozdílovými hráči, kteří rozhodovali utkání. 

Mužstvo se ve většině utkání prezentovalo dobrou 
kombinací, kterou získávalo herní převahu nad soupeři, 
což ve výsledku přineslo menší počet inkasovaných bra-

nek, zvýšený počet střelených gólů, a tedy vítězných zápa-
sů. Je dobré připomenout, že trenér a vedení neopustilo 
dlouhodobou filozofii fotbalového oddílu sestavovat 
mužstvo mužů hlavně z vlastních odchovanců, což je 
v současné době, a to i na okresní úrovni, téměř rarita.

V rámci své mimosportovní činnosti uspořádali muži 
pro bývalé hráče fotbalového  oddílu Turnaj starých pánů. 
V rámci hodových slavností Předhodové sportovní odpo-
ledne. O prázdninách proběhl tradiční Turnaj ulic v mini 
kopané a v závěru roku společenské akce předvánoční 
kotlíkový svařák a štěpánská taneční zábava.

Pro posílení příjmové stránky rozpočtu byl proveden v 
roce 2018 na celém území obce sběr železného šrotu. 

Martin Kroupa, metodik oddílu
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Z činnosti volejbalového 
oddílu za rok 2018

 

Volejbalový oddíl TJ Sokol Vlkoš se i v loňském roce 
pravidelně scházel při pátečních trénincích. Od jara do 
podzimu jsme za příznivého počasí využívali umělku, 
v podzimních a zimních měsících sokolovnu. 

V září náš oddíl uspořádal 11. ročník velkého volejba-
lového turnaje, kterého se v letošním roce zúčastnilo 11 
smíšených neregistrovaných družstev. Vzhledem k tomu, 
že jsme si v roce 2018 připomínali 100 let vzniku Českoslo-
venska a jsme tělem i duší vlastenci a vzhledem k tomu, že 
cítíme potřebu si tato významná výročí naší historie připo-
mínat, byl letošní turnaj věnován právě tomuto krásnému 
výročí.  Škoda jen, že ze strany občanů Vlkoše není o akci 

větší zájem. Věříme ale, že i to se může změnit a proto 
Vás již nyní srdečně zveme na další 12. ročník, který se 
uskuteční v sobotu 7. září 2019. 

Mimo volejbalový turnaj jsme se organizačně podíleli 
i na pořádání ostatních akcí, které pořádal TJ Sokol Vl-
koš, jako jsou dětské šibřinky, tradiční šibřinky, pohád-
ková cesta. Pravidelně se zúčastňujeme úklidu sokolovny, 
hřiště u sokolovny a také jarní brigády zaměřené na úklid 
naší obce a okolí. 

V loňském roce jsme se zúčastnili volejbalového tur-
naje letního slunovratu v Troubkách, kde jsme v těžké 
konkurenci týmů z Ostravy, Přerova, Věrovan, Záběštní 
Lhoty, Tovačova, Želatovic a dalších, získali krásné třetí 
místo.Svou účastí na různých akcích ve Vlkoši se snažíme 
podporovat i jiné oddíly a spolky.

Simona Prečanová, VO TJ Sokol Vlkoš

d

míče, následně se přejde na slalomy s míčem a trénink 
vrcholí přihrávkami a zpracováním míče. 

V odpoledním tréninku procvičujeme střelbu na bránu, 
herní situace a konečně dojde i na samotný fotbal. Druhý 
den vměstnáme všechny činnosti z předešlého dne do do-
poledního tréninku. Děcka toho mají plný kecky. Ani se 
jim nedivím. 

V pátek celkem 5,5 hodiny tréninku, v sobotu další 2 
hodiny. Po obědě zalezly na pokoje a na odpolední výš-
lap se scházely ve značně unaveném stavu. Vydali jsme 
se do nedalekého Osíčka. Těšili jsme se na cestu hustým 
lesem a  přítomnost místního  medvěda. Toho jsme za-
plaťpánbůh nikde nepotkali a stromy značně prořídly díky 
kůrovcové kalamitě. Procházka nás ale všechny vzpružila. 
Po večeři dostaly děcka zmrzlinové poháry, podívaly se 
na film a šly se zbalit. V neděli nás čekala už jen snída-
ně. Hned po ní jsme vyklidili pokoje a čekali na Milana 
Hrdličku, který nás na soustředění přivezl i odvezl.  Tímto 
mu děkujeme za ochotu. Stejně tak děkujeme Obci Vlkoš a 

Sokolu Vlkoš. Věříme, že nám soustředění pomohlo a vy-
naložené úsilí úspěšně převedeme i do zápasů, které nás na 
jaře čekají.

Trenéři Tomáš Langer a Vít Kroupa
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Vzduchovková sezona se blíží 
k závěru

Mládežnickému týmu Sportovně střeleckého klubu 
Věžky, který tvoří závodníci z Věžek, Vlkoše a Bochoře 
se uplynulá sezona opět vydařila. S treninkem jsme za-
počali již v říjnu v prostorách budovy bývalé hospody ve 
Věžkách, kde máme díky obci skvělé podmínky. V listo-
padu jsme soutěžili na přeboru Olomouckého kraje a zde 
získali 1. místa Radim Kužela v kategorii dorostu a Daniel 
Běhal v kategorii starších žáků. V kategorii mladšího žac-
tva získal 2. místo Marek Čer-
nošek a 3. místo Klára Horáko-
vá. V lednu jsme stříleli v Brně 
na Mistrovství Jihomoravského 
kraje a zde byl Marek Černo-
šek na 3. místě, Daniel Běhal 
na 4. místě a v kategorii do 12 
let byla Klára Horáková na 7. 
místě a Vítek Šejba skončil na 
13. místě.

V únoru proběhlo v Podě-
bradech dvoudenní Mistrov-
ství Středočeského kraje a zde 
vystřílela Klára Horáková 2. a 
5. místo, Daniel Běhal 5. a 7. 
místo, Marek Černošek 8. a 33. 
místo a Vítek Šejba 27. a 33. 
místo. Mimo těchto význam-

ných soutěží jsme zaznamenali několik úspěšných vý-
sledků na jednorázových závodech. 30. března nás čeká 
Mistrovství České republiky mládeže, kde si vybojovali 
nominaci všichni naši závodníci v žákovské kategorii. 
Společně se střelci, kteří již závodí, se připravují na své 
první starty Kristýna Kaďorková a Petr Sobek z Vlkoše, 
Matěj Slavík z Kyselovic a Filip Januš z Věžek.  Závě-
rem bych rád oslovil případné zájemce o sportovní střelbu 
z řad dětí ve věku 10- l2 let, pokud mají zájem, střílíme 
vždy v úterý a v pátek od 16 – 18,30 hodin. Poskytnutí 
zbraně, střeliva a sportovního vybavení je zdarma.  

Jaroslav Zoubek, předseda SSK Věžky

d

Zpráva za oddíl stolního 
tenisu

TJ Sokol Vlkoš oddíl stolního tenisu, hrál letos 5. 
třídu Přerovského regionálního svazu, české asociace stol-
ního tenisu. Je nás celkem 7 aktivních členů a snažíme se, 
aby si každý člen pokud možno zahrál stejné množství mi-
strovských zápasů. Výsledkově se nám letos daří, ale pro-
bojovat se do vyšší skupiny bude ještě náročné. A i kdyby 
se to náhodou nepovedlo, myslím, že se výkonostně stále 
zlepšujeme. V jiných oddílech lepší výkon řeší přetáhnutím 
hráčů z jiných oddílů, ale naší cestou je vystačit si z členské 
základny našeho sokola a především hledat a vychovávat 
nové mladé hráče. To znamená, že k nám má dveře ote-
vřené každý, kdo by chtěl závodně hrát a cítí svůj doposud 

skrytý potenciál. Zas tak náročné to není, trénujeme jednou 
týdně, zapas pak také jednou za týden. Začínáme v půlce 
září a končíme začátkem dubna, takže v létě máte volno na 
opalování... A to mi tak připomíná, že k nám mohou jít hrát 
i děvčata... Pinec je totiž sport „genderově“ naprosto vy-
vážený... Ale zpět k faktům. Náš oddíl pořádá každoročně 
Vánoční turnaj ve stolním tenise, pro neregistrované hráče, 
zkrátka pro širokou veřejnost. A i letos se nás v sobotu 29. 
prosince sešla celá řada od předškoláků až po zdatné dů-
chodce. Hry se zúčastnilo 19 mužů, 6 žen, ale co nás nejví-
ce překvapilo, bylo dopoledne hrajících 14. dětí. A už jen 
tento fakt znamená povedenou akci. 

Ačkoliv vícero veřejných akcí zatím nepořádáme, naši 
členové se snaží vypomáhat při jiných aktivitách TJ Sokol 
Vlkoš. A i s tímto příslibem do další let bych se chtěl roz-
loučit a poděkovat vám za pozornost.

Vít Prečan, Oddíl stolního tenisu
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Vítání jara na Kanovsku
Každý to chce mít doma hezké, ale za plotem nebo před 

domem už je to obecní, tak proč bych to tam nevyvezl…. 
A přitom má každý občan možnost vyvézt odpad (i bio 
charakteru) na obecní dvůr ke Karhanům.  Bylo by moc 
fajn, kdyby se odpad nevyvážel na veřejné prostranství. 
V tomto případě tam tráva, jablka a další odpad uhnívá 
a smrdí a rovněž to nevypadá hezky. A ty větve – ani ne-
mluvím…. Dvůr u Karhanů je asi hodně daleko…. Děje se 

to opakovaně a již se 
na to ve zpravodaji 
jednou upozorňova-
lo.  Jde o prostor na 
Kanovsku – v ulici 
9. května – na kon-
ci obce – po pravé 
straně cesty vedoucí 
k rybníku – u elek-
trického sloupu. 

 Žijeme ve Vlkoši
Do rubriky Žijeme ve Vlkoši, občané zasílají příspěvky, co se jim ve Vlkoši líbí a co naopak ne. Stejně tak 

zařazujeme příspěvky dětí. Tentokrát nám do rubriky přišel příspěvek s trochou ironie, ale zároveň velmi pravdi-
vý – a to s fotografií a komentářem:

Seriál: Netradiční ovoce do 
našich zahrad

Většina z nás, obyvatel venkova, pěstuje na svých zahra-
dách nejrůznější plodiny. Všichni je dobře známe a celkem 
to s nimi umíme. Ovšem trh nám nabízí ke koupi mnohem 
více rodů a druhů ovoce, než jsou ty všeobecně známé a tra-
diční. U některých z nich je pěstování problematické a s ne-
jistým úspěchem. Existuje však mnoho méně využívaných 
ovocných druhů, které i na našich zahradách budou dobře 
prospívat a bez větší péče poskytovat úrodu. V seriálu netra-
diční ovoce do našich zahrad Vás chci seznámit s některými 
méně známými druhy a doporučit je k pěstování.

Zimolez kamčatský, alias kamčatská borůvka
Název kamčatská borůvka pravděpodobně většina z Vás 

už slyšela. Ovšem je to pojmenování komerční a zlidově-
lé, ne správné. Zimolez kamčatský (Lonicera kamtschatica) 
nemá s borůvkami botanicky nic společného, jsou dokonce 
i z jiné čeledi. Borůvka se označuje kvůli plodům, které se 
barvou i chutí borůvkám skutečně podobají. A teď si pojďme 
říct, co to vlastně zimolez je.

Zimolez je listnatý keř, dorůstající maximálně výšky a 
šířky 1,5 metru. Pochází ze severní polokoule, kde se vysky-
tuje ve volné přírodě. A díky místu svého původu má řadu 
skvělých vlastností. Na Kamčatce je velmi krátké období 
léta, zima je dlouhá. Proto má zimolez v sobě zakódovanou 
snahu velmi rychle prožít svoje plodné období - vegetaci, 
a brzy se zase uložit k zimnímu spánku. Na jaře tedy brzy 
vykvete, rychle vytvoří plody a poté jeho listí začne pomalu 
žloutnout a na podzim opadávat. Pozdní jarní mrazíky jeho 

květy ani plody neohrozí, 
snáší teploty až do -7°C. 

Na půdu je velmi nená-
ročný, nepotřebuje kyselou 
půdu, jako borůvky. Řez se 
provádí až od 5. roku pěs-
tování, pouze se odstraňují 
přestárlé a zahušťující vý-
hony. Mají rádi slunné nebo 
polostinné stanoviště. Vhodné je půdu pod keři nastýlat k 
udržení vlhkosti a omezení růstu plevelů. V suchém období 
roku je potřebná občasná zálivka, stejně jako u jiných keřů. 
Zimolez je samosprašný, nicméně je velmi doporučováno 
vysadit poblíž sebe alespoň dva keře různých odrůd pro zvý-
šení účinku opylení a tím i úrody. Plodí asi od třetího roku po 
zakořenění ve školce.

Plody jsou modré bobule podlouhlého tvaru délky 3 cm a 
šířky 2 cm. Dozrávají velmi brzy, při teplém jaru i na konci 
dubna. Tudíž bývají prvním zralým ovocem na našich za-
hradách, dříve než jahody. Plody dozrávají postupně, dají se 
sklízet i setřásáním.  Obsah vitamínu C je podobný jako u ja-
hod (30-80 g/100 g). Sladké bobule chutnají i ptákům, takže 
je vhodné počítat s některou formou ochrany proti ptákům. 
Nejpěstovanější odrůdy u nás jsou Amur a ranější Altaj. K 
dostání jsou i mnohé další, například Viola, Morena, Fial-
ka, Remont, nebo dvě nové odrůdy vyšlechtěné panem Cho-
vancem z Lipníka nad Bečvou - Modrý Triumf a Helfštyn. 
Zimolez kamčatský je opravdu velmi nenáročná rostlina s 
poměrně vysokou jistotou výnosu. Jeho pěstování je jedno-
duché a jeho klady výrazné. Nebojte se ho tedy vyzkoušet na 
své zahradě, určitě nebudete litovat. 

 Ing. Jana Fryčová, Zahradní štěstí

Čápi ve Vlkoši
Mezi už tradiční a moc pěkné „zátiší“ ve Vlkoši patří hnízdo čápů na komíně obec-

ní budovy (bývalého Cílexu). Vloni měli tři mláďata. Kolik pak jich asi bude letos? Už 
se těšíme a jsme rádi, že máme takové pěkné posly jara. 

Jaroslav Blaťák
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Tři králové očima dětí
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Tradiční šibřinky 9. 2. 2019

Tradiční šibřinky 9. 2. 2019

Vodění medvěda 2. 3. 2019

Tradiční šibřinky 9. 2. 2019 vítězové Oscarů

Vodění medvěda 2. 3. 2019

Školní ples 16. 3. 2019

Školní ples 16. 3. 2019 Školní ples 16. 3. 2019



Vlkošský zpravodaj vychází třikrát ročně. Periodiský tisk územního samosprávníno celku vydává Obec Vlkoš, Ke Mlýnu 206, 751 19 Vlkoš u Přerova,  
IČ: 00600865, ve spolupráci s Opus Bohemiae v Přerově. Redakční rada: Mgr. Petr Hlavačka (odpovědný redaktor), Ing. Simona Prečanová, Mgr. Kateřina Kutálková,  
Jana Tomšů, Ludmila Tomancová, uzávěrka 25. 3.  2019. Evidováno pod číslem MK ČR E 15305. Vychází 12.  4.  2019. Tisk: Euro-print Přerov spol. s r. o. Cena 10,- Kč.

Číslo 1      Vlkošský zpravodaj                   Březen 2019

Internetová verze barevného Vlkošského zpravodaje je zveřejněna na webových stránkách Obce Vlkoš
w w w . o b e c v l k o s . c z

Fikaný baróšek v domově seniorů 28.12. 2018 Šibřinky pro starší a pokročilé 25.1.2019

Šibřinky pro starší a pokročilé 25.1.2019

Soustředění fotbalové přípravky 23.3.2019

Žáci umělecké školy D musicSoustředění fotbalové přípravky 23.3.2019

Šibřinky pro starší a pokročilé 25.1.2019

Jaro je tu - čápi konečně dorazili 23.3.2019


